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روزنـامه مدیریتـی - اقتصــادی

همزمان با تصویب طرح جدید بانکداری، دوره دوم شورای فقهی بانک مرکزی آغاز شد

بازیگر جدید 
سیاست پولی

در حالی که طرح جدید بانکداری در طول هفته های گذشته در صحن علنی مجلس به تصویب نمایندگان رسیده 
است، دوره نخست شورای فقهی بانک مرکزی هفته گذشته به پایان رسید و اعضای جدید این شورا معرفی شدند. 
اهمیت این همزمانی در اینجاست که نقش و قدرت شورای فقهی در طرح بانکداری مجلس، تا حد رکن اصلی بانک 
مرکزی ارتقا یافته و برخی از صاحب نظران بانکی، نقش و کارکرد این شورا را همانند نقش و کارکرد شورای نگهبان 
ارزیابی کرده اند. قدرت اعضای شللورای فقهی در طرح بانکداری جمهوری اسللامی که از آن به نام طرح بانکداری 
اسامی نیز یاد می شود، اگر بالاتر از رئیس کل بانک مرکزی نباشد، مطمئنا کمتر نیست و اتفاقا یکی از پاشنه های...

سهم نوسازها در بازار مسکن پایتخت کم شد

زنگ خطر تولید مسکن
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گزارش مرکز آمار از رخدادهای تورمی مهرماه نشان می دهد

شیفت تورم به دهک دهم
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فرصت امروز: بازار سـهام در اولین روز این هفته شـاهد معرفی و اجرای بسته حمایتی تازه ای بود که 
البته بندهای دهگانه آن چندان برای سهامداران تازگی نداشت، در نتیجه شاخص های بورسی واکنش 

چندانی به این بسـته حمایتی نشـان ندادند و همزمان با افزایش 0.29 درصدی نماگر اصلی 
بازار در این روز، نماگر هم وزن بازار 0.89 درصد افت کرد. این روند الاکلنگی شاخص ها در...

نماگر اصلی تالار شیشه ای 0.79 درصد افزایش ارتفاع داد

نوسان در کانال 1.2 میلیونی

نگـــاه
ایران چطور در تله 

صنعت زدایی گرفتار شد؟
دست انداز توسعه 

صنعتی
ایللران بللا وجود آنکلله همواره 
دغدغلله توسللعه داشللته، اما نه 
تنها بلله این مهم دسللت نیافته 
بلکه گرفتللار تللله صنعت زدایی 
زودهنللگام نیز شللده اسللت. اگر 
توسللعه صنعتی همانند نردبانی 
باشد که کشللورها آرام آرام از آن 
بالا می روند تا به سطحی مشابه با 
بهترین صنعتگران جهان برسند، 
ثبات  اقتصاد کان، بسللتر تداوم 
حرکت کشورهاست. با این وجود، 
بررسی دو شاخص تورم و کسری 
بودجه نشان می دهد که ایران در 
برقراری ثبات اقتصاد کان، یعنی 
پللله اول نردبان صنعتی شللدن 
ناموفق بوده اسللت. با اینکه یک 
مسللیر و یک نسللخه واحد برای 
صنعتی شللدن وجود نللدارد، اما 
آنچلله در همه کشللورهای موفق 
در مسیر توسعه صنعتی به چشم 
می خورد، ثبات اقتصاد کان و به 
عبارت بهتر، آماده سللازی اقتصاد 
برای ورود به دالان صنعتی شدن 
است؛ آنچه متاسفانه اقتصاد ایران 
در همه این سال ها فاقد آن بوده 
و این نوسللان و بی ثباتی همچون 
موریانه ای، پایه   های اقتصاد ایران 
- برای بالا رفتن از نردبان توسعه 
صنعتللی - را پللوک و نابود کرده 
اسللت. نتایج یک گزارش رسمی 

نشان می دهد که فقدان 
2ثبات اقتصاد...
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فرصت امروز: آمارها از رشللد ارزش مبللادلات تجاری ایران و 
کاهش وزنی آن در هفت ماه گذشته از سال 1401 خبر می دهد. 
براسللاس آماری که ابتدای هفته از سوی مسئولان گمرک اعام 
شللد، ایران تا پایان مهرماه امسال 81 میلیون و 30 هزار تن کالا 
به دیگر کشللورها صادر کرده اسللت. به گفته سخنگوی گمرک، 
ارزش ایللن میزان صادرات کالای ایرانی بلله 60 میلیارد و 133 
میلیون دلار رسیده است. هرچند ارزش تجارت خارجی ایران در 
هفت ماهه امسللال از نظر ارزشی نسبت به مدت مشابه پارسال 
10 درصد رشللد کرده، اما حجم تجارت خارجی کشللور در این 
مدت 17.6 درصد کاهش یافته است. روند کاهش وزنی و افزایش 
ارزشی تجارت خارجی ایران در دو فصل نخست سال هم گزارش 
شللده بود. آمارها نشللان می دهد در نیمه نخسللت امسال ارزش 
تجارت خارجی ایران 13.2 درصد رشد کرده؛ در حالی که از نظر 

وزنی 13 درصد افت داشته است.
ایللن افزایش ارزش و کاهش وزن، در صادرات کالای غیرنفتی 
ایللران هم خللود را نمایان می کند، به طوری کلله ایران در هفت 
ماهه سللال جاری 61.2 هللزار تن کالا بلله ارزش 28 میلیارد و 
406 میلیللون دلار صادر کرده که رشللد 5.6 درصدی را از نظر 
ارزشللی و کاهش 18.2 درصدی را از نظر وزنی نشللان می دهد. 
پروپان مایع شده، متانول، بوتان مایع شده، پلی اتیلن گرید فیلم، 
قیر نفت، گاز طبیعی مایع شللده، اوره، سایر اوره، شمش از آهن 
و فولاد غیرممزوج و سللایر روغن های سللبک و فرآورده ها غیر از 
بنزین، 10 قلم نخست کالاهای صادراتی ایران بوده که سهم این 
اقام از مجموع کل صادرات کشللور به 37.9 درصد از نظر وزن 
و 41.9 درصد از نظر ارزش می رسد. چین، عراق، امارات متحده 
عربی، ترکیه و هند نیز پنج مقصد عمده کالاهای صادراتی ایران 

تا پایان مهرماه هستند.

تجارت خارجی ایران تا پایان سال
بررسی آمارهای گمرک همچنین نشان می دهد که شکاف بین 
صادرات و واردات افزایش یافته و به بیش از 3 میلیارد دلار رسیده 
است. البته تراز تجاری کشور در سال 1401 تا سه ماهه منتهی به 
خرداد مثبت بود، اما در چهار ماهه به صفر رسللید و نهایتا در ماه 
پنجم و ششم، واردات از صادرات سبقت گرفت. حالا این تراز منفی 
در مهرماه منفی تر شده اسللت. »علیرضا پیمان پاک«، رئیس کل 
سللازمان توسعه تجارت ایران در یادداشتی در »آینده نگر« درباره 
سللمت و سوی تجارت در دولت سللیزدهم می نویسد: »از ابتدای 
دولت سللیزدهم، تجارت خارجی ایران هوای تازه تری را استنشاق 
کرده و دولت هم تاش کرده با برنامه ریزی دقیق و مدبرانه ای که 
در حوزه صادرات غیرنفتی از یکسو و مدیریت واردات از سوی دیگر 
صورت داده، موانع را از سر راه صادرکنندگان و واردکنندگان بردارد 
و تللاش کند تا فضایی قابللل برنامه ریزی و با کمترین مانع پیش 
روی تجار کشور، آن هم در شرایط سخت تحریم قرار دهد. با روی 
کار آمدن دولت سللیزدهم تاش شد تا موانعی که از سوی دولت 
قبل بر سللر راه صادرات غیرنفتی کشور به بهانه رفع تعهد ارزی و 
بازگشللت ارز صادراتی ایجاد شللده بود، برداشته شود و حداقل در 
این حوزه که یکی از سرعت گیرهای اصلی صادرات بود، شرایط به 
روال عللادی برگردد. واقعیت آن اسللت که به باور ما، 90 درصد از 
چالش ها و مشکاتی که گریبان گیر صادرات غیرنفتی کشور است، 
ناشی از ایجاد موانع داخلی و خودتحریمی است و حتی در برخی 
مواقع به صراحت می توان گفت که حل مشللکات بیرونی، بسیار 

راحت تر از چالش های ساختگی داخلی است.
برداشتن موانع و تسهیل تجارت خارجی برای صادرکنندگان و 
واردکنندگان که به عنوان یک رویکرد اصلی مدنظر قرار گرفته، 
به خوبی آثار مثبت خود را ظرف ماه های گذشللته بر صادرات به 

جای گذاشته و توانسللته عاوه بر ارزآوری که صادرات غیرنفتی 
برای کشور داشته، بخش عمده ای از نیازهای ارزی واردات کشور 
را تامین کند. به همین دلیل، تصور ما بر این است که می توانیم 
با توجه به روند رو به رشد صادرات غیرنفتی در ماه های گذشته، 
روند ادامه مسللیر صعودی صللادرات را در ماه های آینده تجربه 
کنیللم. بلله خصوص اینکه در یک سللطح کان تللر، برای بخش 
صادرات غیرنفتی کشللور طبللق برنامه و هدف گللذاری صورت 
گرفته تا سللال 1404 باید به صادرات 75 میلیارد دلاری دست 
یابیم. هرچند که این میزان، رقم کوچکی اسللت اما نسللبت به 
چالش ها و موانع داخلی عدد معقولی است. کالاهایی باید در سبد 
صادراتی کشور جای گیرند که عاوه بر ایجاد ارزش افزوده بیشتر، 

سرمایه بری کمتر و اشتغال آفرینی بیشتر داشته باشند.
هماهنگی سیاست تجاری و ارزی

یکی از نکات حائز اهمیتی که به نظر می رسللد به شللدت بر 
روی آمارهای صادرات غیرنفتی کشللور اثرگذار باشللد، موضوع 
هماهنگی میان سیاسللت های تجاری و ارزی کشور است که بر 
این مبنا تاش شللده تا از ابتدای کار دولت سللیزدهم، کارگروه 
مشترکی میان سازمان توسعه تجارت و بانک مرکزی ایجاد شود 
و گشللایش هایی نیز در حوزه ارزی فعالان اقتصادی به وجود آید 
کلله در این میان، به نظر می رسللد رفع موانعللی که پیش روی 
صادرات از سوی سیاسللت گذار ارزی در دولت قبل انجام گرفته 
بود، یکی از اقدامات صحیحی است که ظرف ماه های گذشته به 
ثمر نشسللته است. به هر حال، دسللت فرمان تجارت خارجی از 
بانک مرکزی به سازمان توسعه تجارت منتقل شده است؛ چراکه 
چهار سللال تکلیف یکسری از متعهدان ارزی تعیین نشده بود و 
اکنون بخش عمده ای تعیین تکلیف شده است. به عبارت دیگر، 
پارسال 85 درصد ارز صادرکنندگان به کشور بازگشت که با بگیر 

و ببند نبود بلکه با تسهیل گری بود. به موازات دولت تاش کرده 
تا براساس واقعیت ها و شللرایط تحریمی، اولویت بندی بازارهای 
هدف صادراتی را به نحوی انجام دهد که کشورهای همسایه جزو 
اولویت اول باشند. هرچند که سه عامل ثبات قیمت، ثبات کیفیت 
و زمان بندی، در بازارهای بین المللی نیز از تجار و بازرگانان ایرانی 
انتظار می رود، اما باید همزمان با آن، در مسیر توسعه صادرات، از 
ابزار لجستیک مناسب و توانمند نیز برخوردار بود. به همین دلیل، 
سازمان توسللعه تجارت ایران به امضای موافقت نامه های تجارت 

آزاد با برخی از کشورها روی آورده است.
به هر حال پیش بینی ما این است که تا پایان سال، شرایط برای 
رشللد صادرات غیرنفتی مهیاتر از قبل شود و شرایط به گونه ای 
پیش رود که بتوان با رفع موانع، ارزآوری بیشتری را برای کشور 
رقم زد. در ماه پایانی فصل تابسللتان، وضعیت تراز تجاری که در 
مقطعی منفی شللده بود، مجدد به وضعیت بهتری برگشته و سر 
به سر شده است. این در حالی است که در فصل گذشته نسبت 
به بهار سللال قبل، صادرات غیرنفتللی 40 درصد افزایش یافت و 
در مجموع، همچنین تراز تجاری 600 میلیون دلار مثبت شللد. 
البته هدف ما هم همین اسللت که با بهبود مشوق های صادراتی 
صادرکنندگان را تشللویق کنیم و بر این اساس، با سازمان برنامه 
و بودجه نیز هماهنگی هایی در این رابطه انجام شللده تا پرداخت 
این مشللوق ها با اولویت شرکت های دانش بنیان ساماندهی شود. 
همچنین باید ضعف ها را بپذیریم و از شرکت های دانش بنیان هم 
بللرای حل و فصل آنها کمک بگیریم. این در حالی اسللت که در 

زنجیره تأمین کالا نیز در بخش تجارت مشکل داریم.
اولویت تجارت با همسایگان است

بللا توجه به پیللش رو بودن جام جهانللی در قطر، این موضوع 
بیشللتر نمود پیدا کرده اسللت. بر این اسللاس، نشست تجاری با 

قطر برگزار شللده و با کمک اتاق مشللترک ایران و قطر 70 نفر 
از تجار ایرانی با تجار این کشللور آشللنا شدند. همچنین یکی از 
درخواست های امیر قطر، برگزاری نمایشگاه فرش و صنایع دستی 
در این کشور است که فرصت خوبی برای صادرات به این کشور 
خواهد بود. از سللوی دیگر، همزمللان با جام جهانی فوتبال قطر، 
نمایشللگاه عرضه کالای ایرانی در قطر برگزار خواهد شللد که با 
استقبال مسئولان کشللور مواجه شده است. البته همان طور که 
بارها هم اعام شللده است، ایران اولویت تجارت خارجی خود را 
برای تجارت با همسللایگان قرار داده است و همین اولویت بندی 
کار را به گونه ای پیش برده است که اتفاقاتی همچون رشد 100 
درصدی صادرات به ترکیه در سال 1400، ثمره همین نگاه است 

که البته در سه ماهه نخست امسال این روند ادامه داشته است.
نکته حائز اهمیت آن اسللت کلله در موضوع ترکیه و صادرات به 
این کشور، استان به استان در حال کار کردن با شرکت ها هستیم 
و یک توافق نامه تهاتر با این کشللور در حال نهایی شللدن اسللت. 
همچنین مشکل اصلی در توسعه تجارت با کشوری مثل افغانستان، 
موضوعاتی همچون کانتینرها و پرداخت پول اسللت؛ چراکه طرف 
افغانی هنوز تسلط کافی بر این موضوعات نیافته است. با این وجود، 
همه مسائل تجارت با این کشور تحت مدیریت واحد نماینده ویژه 
رئیس جمهور در حال اجرا شللدن اسللت؛ این در حالی اسللت که 
افغانسللتان ذخایر معدنی خوبی به ویژه در زمینه سنگ آهن دارد و 
ما به طور ویژه در منطقه سنگان در نزدیک مرز افغانستان به دنبال 
اسللتخراج سنگ آهن و در مقابل صادرات برخی مواد به این کشور 
هستیم. به هر حال، تاش سازمان توسعه تجارت ایران، آن است که 
بتواند با همراهی و همگامی بخش خصوصی، شرایط را برای تسهیل 
تجارت و رشللد و توسعه صادرات غیرنفتی در سال 1401 فراهم و 

موانع را با اخذ مشورت از بخش خصوصی برطرف کند.«

در نشست همکاری های تجاری ایران و فدراسیون روسیه، عاوه 
بر مذاکرات مستقیم بین دو طرف، رئیس سازمان توسعه تجارت از 
اباغ مصوبه سران سلله قوه برای لغو ممنوعیت های وارداتی کشور 
از منطقه اوراسللیا خبر داد. به گفته علیرضا پیمان پاک، با دریافت 
مصوبه سران قوا، ممنوعیت های واردات ایران در رابطه با کشورهای 
اوراسیا لغو خواهد شللد. او در نشست همکاری های تجاری ایران و 
فدراسللیون روسیه با بیان اینکه سللطح مراودات تجاری در مقایسه 
با ارتباطات سیاسللی ایران و روسللیه ناچیز اسللت، گفت: چنانچه 
بتوانیم روی نقاط مشترک کار کنیم و زیرساخت ها را توسعه دهیم، 
پتانسیل های خوبی برای همکاری وجود دارد. بنابراین در حال حاضر 

مهمترین مسئله، شناخت ظرفیت ها و پتانسیل های متقابل است.
رئیس سازمان توسعه تجارت با اشاره به اینکه در گذشته صادرات 
ایران به روسللیه منحصر به محصولات کشللاورزی بود، افزود: امروز 
بیش از 60 درصد مراودات در حوزه کالاهای صنعتی است؛ چنانکه 
دارو از جمله داروهای ضدسللرطان در فهرسللت کالاهای صادراتی 
به روسللیه قرار گرفته و قرار اسللت در حوزه صللادرات توربین نیز 
قراردادهایی منعقد شللود. در عین حال، قرار اسللت این همکاری ها 

بلله حوزه های دیگر از قبیللل تجهیزات صنعتی، صنعللت هوایی و 
کشتی سازی هم تسری پیدا کند و در این زمینه توافقاتی نیز شکل 

گرفته است.
پیمان پللاک سللپس به برگزاری یللک رویداد تجاری در مسللکو 
با حضور قطعه سللازان ایرانی اشللاره کرد و ادامه داد: طی سلله روز 
برگزاری این نمایشگاه، به میزان 700 میلیون یورو موافقت نامه میان 
فعالان اقتصادی ایرانی و روسللی منعقد شللد که اگللر 20 درصد از 
این رقم نیز به قرارداد منجر شللود، دو برابر صادرات ایران در حوزه 

قطعه خواهد بود.
او با اشاره به توافقات صورت گرفته میان دو کشور برای صادرات 
تجهیزات پزشکی، ونتیاتور و سایر تجهیزات مورد نیاز در اتاق عمل 
از ایران به روسللیه گفت: برای آنکه همکاری های اقتصادی شللکل 
بگیرد، زیرسللاخت ها باید توسللعه پیدا کند. بر این اسللاس، یکی از 
اقدامات صورت گرفته، توافق برای پوشش بیمه ای مراودات از طریق 
صندوق ضمانت صادرات ایران و صندوق اگزیار روسللیه اسللت. در 
این توافق مقرر شللده که صندوق ضمانت صللادرات، تاجر ایرانی را 
اعتبارسللنجی کند و صندوق اگزیار نیز اعتبللار تاجر روس را مورد 

ارزیابللی قللرار می دهد و در مرحللله بعد، قرارداد همللکاری فعالان 
اقتصادی ایرانی و روسللیه بیمه می شود. به گفته پیمان پاک، ایجاد 
کریدور سللبز میان ایران و روسیه از دیگر اقدامات زیرساختی است. 
کریدور سبز به صورت پایلوت برای ارتباط گروه های بالغ ایجاد شده 
تا با کمترین معطلی و ارائه حداقلی اسناد کالاهای خود را ترخیص 
کنند. همچنین قرار است صندوق هایی ایجاد شود که تسهیاتی در 
حد یوزانس و سللرمایه گذاری، اعتبار خریدار و فروشنده و مشارکت 

در تولید ارائه کند.
طبق اعام اتاق بازرگانی تهران، رئیس سللازمان توسللعه تجارت 
در پایان، برقراری تجارت آزاد میان ایران و کشورهای حوزه اوراسیا 
را نویدبخش آینده ای روشللن برای تجللارت در این منطقه توصیف 
کرد و گفت: گروه های کالایی برای قرار گرفتن در فهرسللت تجارت 
آزاد تقریبا مشللخص شللده اسللت و مقرر شللده که 90 درصد کد 
تعرفه ها صفر شود. همچنین مصوبه ای از سران قوا دریافت کرده ایم 
کلله ممنوعیت های وارداتی ایران برای اوراسللیا لغو شللود. بنابراین 
پیش بینی  می شللود که فهرست کالاهای مشمول تجارت آزاد میان 
ایران و اوراسیا، اواخر آذرماه میان وزرای این کشورها به امضا برسد.

پیللش از صحبت های رئیس سللازمان توسللعه تجللارت، محمد 
امیللرزاده نایب رئیس اتاق ایران با اشللاره به اینکلله هموار کردن راه 
تجارت، وظیفه سیاسللت گذاران و متولیان امر اقتصاد است، گفت: 
پیشرفت برخی امور نظیر توسللعه ترانزیت، نیازمند سرمایه گذاری 
 اسللت؛ از طرفی ارزان ترین راه مبادلات تجاری آبراه است؛ بنابراین 
لازم اسللت دولت های ایران و روسللیه برای افزایللش بازده رود ولگا 
به عنوان بسللتر مبادلات اقتصادی دو کشور سرمایه گذاری کرده و 
با یکدیگر همکاری کنند. به گفته امیرزاده، مسللیر تجارت همیشه 
هموار نبوده و مناسبات تجاری ایران و روسیه طی سال های مختلف 
دچار نوساناتی بوده است. این افت و خیزها باید مورد آسیب شناسی 
قللرار گیرد و موانع موجود بر سللر راه داد و سللتد فعالان اقتصادی 
برطرف شود. او سپس از ضرورت برقراری خطوط هوایی و همچنین 
طراحی سیسللتم مالی برای توسعه مراودات سللخن گفت و افزود: 
روسیه دارای ظرفیت های بسیاری برای همکاری  های اقتصادی است 
و در مقابللل ایران نیز مسللیری اطمینان بخش برای حمل کالاهای 
روسللی محسوب  می شللود. نکته حائز اهمیت آنکه سیاست گذاران 
خلیللج فارس را مرکز ثقل تجارت جهان تلقللی می کنند؛ از این رو 

روسیه می تواند از طریق ایران، کالاهای خود را به این منطقه برساند 
و سپس به نقاط دیگر صادر کند.

همچنین در ادامه این مراسللم، رسللتم ژیگانشین، رئیس بخش 
بازرگانی سفارت روسیه در ایران با بیان اینکه تجار ایرانی می توانند 
جایگاه جدیدی در روسللیه پیدا کنند، گفت: امکانات بسیاری برای 
ایرانیانی که وارد بازار روسللیه شللوند، تدارک دیده شده است و این 
امکانات می تواند کمک کند که شللرکت های ایرانی صادرات خود را 

به روسیه گسترش دهند و جایگاه جدیدی در روسیه پیدا کنند.
او با بیللان اینکه این همکاری می تواند شللامل حوزه هایی چون 
صنعت هوایی، ماشین آلات، پتروشیمی و داروسازی باشد، افزود: در 
کمیسیون مشترک اقتصادی ایران و روسیه که در اکتبر سال جاری 
برگزار خواهد شللد، بسللیاری از این مسائل قابل بحث است. در این 
جلسلله وزیر نفت ایران و وزیر انرژی روسللیه حضور خواهند یافت 
و در آنجا چشللم انداز همکاری مورد بررسللی قرار خواهد گرفت. به 
گفته ژیکانشین، بخش تجاری سفارت روسیه در ایران از شرکت های 
ایرانی و روسللی برای توسعه همکاری ها و مناسبات تجاری حمایت 

می کند.

رئیس سازمان توسعه تجارت از موافقت سران قوا خبر داد
لغو ممنوعیت وارداتی ایران از اوراسیا

از کاهش وزنی تا افزایش ارزشی صادرات ایران

ارزش تجارت خارجی از 60 میلیارد دلار گذشت

اصول مدیریت جلسات کاری
از قدیم گفته اند »همه چیز را همگان دانند«؛ ترجمه این ضرب المثل در دنیای کسب و کار تاکید بر کار تیمی 
و گفت وگوهای طولانی اسللت. شللاید صحبت های سرپایی بین دوسللتان قدیمی امری رایج باشد، اما وقتی پای 
برندها وسط باشد، دیگر هیچ چیز شوخی بردار نیست. به همین خاطر کارآفرینان ترجیح می دهند کار تیمی شان 
را در قالب جلسللات حرفه ای پیش ببرند. همانطور که مهندسان ناسا برای ارسال سفینه های فضایی از قبل دور 
یک میز بزرگ جمع می شوند تا همه چیز را چک کنند، کارآفرینان هم برای تصمیم گیری های مهم نیاز به یک 
جلسه درست و حسابی دارند. وگرنه تصمیمات شان سر از ناکجاآباد درخواهد آورد. کارآفرینانی که تا حالا تجربه 
برگزاری جلسللات کاری نداشللته اند، معمولا همین که روز و ساعت یک جلسه را مشخص می کنند دیگر انتظار 
ایده های ناب از طرف حاضران را می کشند. قبول دارم تصمیم گیری برای یک کار نیمی از موفقیت است، اما شما...
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در حالی که طرح جدید بانکداری در طول هفته های گذشته در صحن 
علنی مجلس به تصویب نمایندگان رسللیده اسللت، دوره نخست شورای 
فقهی بانک مرکزی هفته گذشته به پایان رسید و اعضای جدید این شورا 
معرفی شدند. اهمیت این همزمانی در اینجاست که نقش و قدرت شورای 
فقهی در طرح بانکداری مجلس، تا حد رکن اصلی بانک مرکزی ارتقا یافته 
و برخی از صاحب نظران بانکی، نقش و کارکرد این شللورا را همانند نقش 
و کارکرد شللورای نگهبان ارزیابی کرده اند. قدرت اعضای شورای فقهی در 
طرح بانکداری جمهوری اسللامی که از آن به نام طرح بانکداری اسامی 
نیز یاد می شود، اگر بالاتر از رئیس کل بانک مرکزی نباشد، مطمئنا کمتر 
نیست و اتفاقا یکی از پاشنه های آشیل این طرح به زعم کارشناسان پولی 
و بانکی، همین تخریب نقش نهادی بانک مرکزی و تضعیف قدرت رئیس 
کل بانک مرکزی است، به طوری که ظن آن می رود با تایید طرح بانکداری 
مجلس در شللورای0 نگهبللان، افرایش اختیارات شللورای فقهی موجب 

گسترش موازی کاری و آشفتگی در سیاست گذاری پولی شود.
از جمللله منتقللدان این طرح، پنللج رئیس کل پیشللین بانک مرکزی 
هستند که در نامه ای خطاب به محمدباقر قالیباف، تصویب طرح بانکداری 
جمهوری اسللامی ایران را مترادف با نقض استقال سیاست گذار پولی و 
سلللطه شدید دولت بر بانک مرکزی دانسللته اند. محمود بهمنی، ولی الله 
سللیف، محمدحسین عادلی، اکبر کمیجانی و طهماسب مظاهری در این 
نامه همچنین به ارتقای شورای فقهی از یک شورای مشورتی به مهمترین 
رکن بانک مرکزی و در مقام شللورای نگهبللان بانک مرکزی و همینطور 

منسوخ کردن قوانین مادر در حوزه بانکداری انتقاد کرده اند.
از شورای فقهی تا شورای نگهبان

تنها مدیران پیشللین بانک مرکزی به طللرح بانکداری مجلس اعتراض 
ندارند و سللایر مدیران بانکی و کارشناسان پولی نیز نسبت به ریل گذاری 
اشللتباه در مسللیر سیاسللت گذاری پولی ابللراز نگرانی می کننللد. نتایج 
نظرسنجی انجمن مدیران بانکی نشان می دهد که از بین 160 نفر حاضر 
در نظرسنجی تنها دو نفر با طرح مجلس موافق و 155 نفر مخالف هستند. 

سلله نفر نیز به این طرح رأی ممتنع داده اند. در سللوی دیگر اما موافقان 
طللرح قرار دارند و هر چقدر که منتقدان نسللبت به تبعات تصویب طرح 
هشللدار می دهند، موافقان به فاصله گرفتن بانک های کشللور از بانکداری 
اسامی اسللتناد می کنند. به نظر می رسد در این مورد نیز همچون سایر 
موارد این روزها، یک دوقطبی شدید در محافل بانکی و کارشناسی شکل 
گرفته است. با تمام این اوصاف، طرح بانکداری جمهوری اسامی در میانه 
تابستان امسال در دستور کار نمایندگان مجلس قرار گرفت و مواد آن به 

تصویب رسید.
همچنین هفته گذشللته همزمان با پایان اولین دوره چهار ساله شورای 
فقهی بانک مرکزی، دور جدید این شللورا آغاز شد و اعضای شورای فقهی 
بانک مرکزی معرفی شللدند. ترکیب جدید شورای فقهی و آغاز دوره دوم 
آن، از این جهت مهم است که تاکنون شورای فقهی در نقش یک شورای 
مشللورتی ایفای نقش می کرد، اما در صورت تایید طرح بانکداری مجلس 
در شللورای نگهبان، اعضای شللورای فقهی به قدرتی برابر و یا شاید بالاتر 
از رئیللس کل بانک مرکزی می رسللند، بدون آنکه در قبللال این قدرت و 
مسللئولیت پاسخگو باشللند؛ تا جایی که رئیس کل بانک مرکزی و سایر 

اجزای بانک مکلف به تبعیت از شورای فقهی هستند.
شللورای فقهی بانک مرکزی، عالی ترین نهاد در زمینه نظارت شرعی و 
انطباق با شریعت در نظام بانکی کشور است که وظیفه پایش اسامی بودن 
فعالیت های بانک ها و موسسات اعتباری غیربانکی را برعهده دارد. این شورا 
طبق ماده شللانزدهم برنامه ششللم توسعه تأسیس شد و در نقش شورای 
مشورتی »برای حصول اطمینان از اجرای صحیح عملیات بانکی بدون ربا 
در نظام بانکی کشللور و جهت نظللارت بر عملکرد نظام بانکی و اظهارنظر 
نسللبت به رویه ها و ابزارهای رایج، شللیوه های عملیاتی، دستورالعمل ها، 
بخشللنامه ها، چارچللوب قراردادها و نحوه اجرای آنهللا از جهت انطباق با 
موازین فقه اسامی« شکل گرفت. اما حالا در طرح جدید بانکداری، دامنه 
اختیارات این شللورا بسیار وسیع تر شده و بررسی و اظهارنظر درخصوص 
سیاسللت های پولللی، ارزی، تعامات بانللک مرکزی با نهادهللای پولی و 
بانک های بین المللی، سللرمایه گذاری ها و مدیریت ذخایر ارزی در اختیار 

شورای فقهی قرار گرفته است.
نسخه بهارستان برای میرداماد

با پایان اولین دوره شورای فقهی بانک مرکزی، دور جدید این شورا آغاز 

شد و علی صالح آبادی، آیت الله غامرضا مصباحی مقدم، حسن آقانظری، 
مجید رضایی، محمدحسللین حسللین زاده بحرینی، ابوالحسن هستیانی، 
حسین فهیمی و علی خورسللندیان به عنوان اعضای شورای فقهی بانک 
مرکزی معرفی شللدند. این ترکیب جدید از این جهت اهمیت دارد که در 
طرح بانکداری مجلس )البته در صورت تایید شورای نگهبان(، قدرتی برابر با 
رئیس کل بانک مرکزی به اعضای شورای فقهی داده شده است، اما فارغ از 
محتوای این طرح، از آنجا که دولت در تدوین طرح مجلس مشارکت جدی 
نداشته، به نظر نمی رسد بتواند گرهی از گره های نظام بانکی ایران بگشاید؛ 
چنانچه نهاد پژوهشی مجلس چندی پیش در یک گزارش کارشناسی به 
اصل »قانونگذاری لایحه محللور« و »اولویت قانونگذاری از طریق لایحه« 
پرداخت و از اینکه آسللیب طرح محوری در ابتکار قانونگذاری، با سرعت و 
حدّت گریبانگیر نظام تقنینی ایران شده، انتقاد کرد. به نظر می رسد بخش 
عمده ای از دلایل شللکل گیری این وضعیت که مرکللز پژوهش ها از آن با 
عنللوان »اختال در ابتکار قانونگذاري« یاد کرده، به عدم تعامل جدی قوا 
و اختاف نظر میان آنها بازمی گردد. بنابراین عدم مشللارکت و اتفاق نظر 
مجلس، دولت و بانک مرکزی در مورد طرحی که ساختار بانکداری کشور 

را از اساس تغییر می دهد، چندان منطقی و خوشایند به نظر نمی آید.
پل ساموئلسللون، اقتصاددان آمریکایی و برنده جایللزه نوبل اقتصاد در 
توضیللح اهمیت بانللک مرکزی به نقل قولی از ویل راجرز اشللاره می کند 
که می گوید: »از آغاز خلقت تاکنون سلله پدیده بزرگ اختراع شده است؛ 
آتش، چرخ و بانکداری مرکزی«. او سپس در اهمیت بانک مرکزی توضیح 
می دهد که بیشللترین کسللانی که در تعیین وضعیت هر نظام اقتصادی 
مسئولیت دارند، در قوه مقننه یا قوه مجریه نیستند؛ بلکه کسانی هستند 
که متولی بانک مرکزی اند. به اعتقاد این اولین آمریکایی برنده نوبل اقتصاد 
)در سللال 1970(، در هر کشور مدرنی، بانک مرکزی مسئولیت مدیریت 
امور پولی آن کشور را برعهده دارد. در نتیجه می توان گفت که مسئولیت 
کنترل تورم، رشد مداوم بازده ملی، کاهش سطح بیکاری و همچنین حفظ 
نظم و نظام بازارهای مالی بیش از هر نهاد و سازمانی، متوجه بانک مرکزی 
است. بنابراین با توجه به جایگاه خطیر و حساس سیاست گذار پولی، بیم 
آن می رود که تغییر سللاختار سیاسللت گذاری پولی بدون کار کارشناسی 
کافی و همراهی بدنه کارشناسی شبکه بانکی به عقبگرد بانکداری ایرانی و 

ریل گذاری کژراهه پولی و بانکی بینجامد.

همزمان با تصویب طرح جدید بانکداری، دوره دوم شورای فقهی بانک مرکزی آغاز شد

بازیگر جدید سیاست پولی

آمارهای بانک مرکزی از تحولات بازار مسکن شهر تهران نشان می دهد 
که در یک دهه گذشته، سهم واحدهای نوساز و تا پنج سال ساخت از کل 
معامات پایتخت وارد یک روند نزولی شللدید شده و از حوالی 59 درصد 
در بهمن ماه 1392 به 32.5 درصد در اسللفندماه 1400 رسللیده اسللت. 
این شللاخص نسللبت به بهمن ماه 1392 حدود 45 درصد کاهش نشان 
می دهد و از تضعیف شدید تولید مسکن و کاهش قابل توجه ساخت وساز و 
عرضه مسکن در شهر تهران حکایت دارد. به موازات افول سهم نوسازها از 
بازار مسکن، به سهم واحدهای مسکونی با قدمت بالاتر افزوده شده است. 
هرچند افت شدید قدرت خرید شهروندان تهرانی و گرایش آنها به خرید 
واحدهای با عمر بالاتر اما ارزانتر نیز بی تاثیر نبوده، اما علت اصلی این اتفاق 
را باید در همان افول تولید مسللکن شللهری )به دلایل مختلف از جمله 

جهش هزینه ساخت و افزایش قیمت زمین( جست وجو کرد.
آخرین آمارهای مرکز آمار ایران از وضعیت صدور پروانه های ساختماني 
در مناطق شهري کشور نیز سقوط تاریخی تولید مسکن را تایید می کند، 
به طوری که در بهار 1401 ساخت و ساز در پایتخت به پایین ترین میزان 
خود در 18 سللال اخیر رسللیده اسللت. به اعتقاد کارشناسان، این سقوط 
تاریخی تولید مسکن بیش از هر چیز، متأثر از جهش دوباره قیمت مسکن 
در ابتداي سال جاری است که باعث نااطمیناني سرمایه گذاران ساختماني 
نسبت به آینده و ناتواني بیشتر آنها در فروش و در نتیجه انصراف از ادامه 
فعالیت در بازار سللاخت و ساز شده اسللت. اگرچه در سال گذشته، تیراژ 
سللاخت مسکن در شللهر تهران به کف تاریخي خود رسید، اما آمار اخیر 
مرکز آمار از پروانه هاي سللاختماني صادر شللده در سه ماه نخست امسال 
حکایت از آن دارد که میزان تولید مسکن در تهران نسبت به کف تاریخي 

پارسال، 42 درصد دیگر سقوط کرده است. در بهار پارسال براي 10 هزار و 
700 واحد مسکوني پروانه ساختماني صادر شد که این رقم در بهار امسال 

به 6 هزار و 200 واحد افت کرده است.
روند ساخت وسللاز ها در سایر شهرها نیز تعریف چنداني نداشته و طبق 
آمار هاي نهاد آماری کشللور، در فصل بهار امسللال واحد هاي درج  شده در 
پروانه هاي ساختماني مناطق شهري کشور، 90 هزار و 290 واحد بوده که 
نسبت به بهار پارسال، کاهش 12.7 درصدي و نسبت به زمستان پارسال، 
کاهش 21.8 درصدي را نشان مي دهد. این تعداد در استان البرز با کاهش 
43.7 درصدي نسللبت به بهار سال گذشته، بیشترین افت را تجربه کرده 
است. پس از البرز نیز ساخت وساز در گیان نسبت به بهار پارسال کاهش 
42.6 درصدي داشته و این استان در رتبه دوم بیشترین افت ساخت وساز 
ایسللتاده اسللت. در بهار امسال همچنین ساخت وسللاز در استان مرکزي 
کاهش 40 درصدي، در خراسللان جنوبی کاهش 38.8 درصدي، در ایام 
کاهش نزدیک به 35 درصدي، در زنجان کاهش 31.8 درصدي، در تهران 
کاهش 31.2 درصدي و در آذربایجان غربی کاهش 31 درصدي را نشللان 
می دهد. در خراسللان رضوی نیز ساخت و ساز امسال نسبت به بهار پارسال 
افللت 28.2 درصدي، در مازندران افللت 18.5 درصدی، در قم افت 17.7 
درصدی، در خراسللان شللمالی افت 15 درصدي، در کهگیلویه وبویراحمد 
افت 14.7 درصدی، لرسللتان افت 14.2 درصدی، خوزسللتان افت 13.3 
درصللدی و در اسللتان هاي کرمان، فارس، هرمزگان و گلسللتان هم افت 
یک تا 12 درصدی داشللته اسللت. در واقع، به غیر از استان هاي اصفهان 
و آذربایجان شللرقی که داراي کانشهر هستند، در سایر استان هاي داراي 
کانشللهر، ساخت و ساز با افت قابل  توجهي مواجه شده است. بخش عمده 

مشللکات کمبود مسکن به کانشللهر ها و شللهر هاي بزرگ استان هایي 
همچون تهران )کانشللهر تهران(، البرز )کانشهر کرج(، خراسان رضوی 
)کانشللهر مشهد(، قم )کانشهر قم(، خوزستان )کانشهر اهواز( و فارس 

)کانشهر شیراز( اختصاص دارد.
کارشناسللان می گویند بخش خصوصي هر چقدر هم که توان سللاخت 
و سللاز بالایي داشللته باشللد، در شللرایطي که مردم قدرت خرید نداشته 
باشند مسلللما سللرمایه  گذاری چندانی در بازار نخواهد کرد؛ چراکه از دو 
سللال گذشللته قدرت خرید مردم به جایي رسیده که حتي با اخذ وام هم 
نمي توانند خانه بخرنللد. با اینکه مي گویند حدود 400 میلیون تومان وام 
به متقاضیان خرید مسکن داده می شود، اما باز هم مردم استقبال چندانی 
از وام های خرید مسللکن نخواهند کرد؛ زیرا با وجود گرانی ها و درآمدهای 
اندک، بازپرداخت این وام ها برای شهروندان بسیار سخت و تقریبا غیرممکن 
شللده است. مسکن در ایران به عنوان یک کالای سرمایه ای که به پناهگاه 
سنتی سرمایه نیز تبدیل شللده، به شدت متأثر از تحولات کان اقتصاد و 
تغییر انتظارات تورمی اسللت و حفظ ثبات آن به مهللار واقعی نرخ تورم، 
اصللاح رفتار مالی دولت، جبران کسللری بودجه از محل های غیرتورمی، 
کمک به تولید مسکن شهری و همچنین سیاست گذاری کارشناسی برای 
خانه دار شللدن متقاضیان مصرفی با ابزارهای مبتنی بر پس انداز نیاز دارد. 
در حقیقت، مسکن در اقتصاد ایران به واسطه استقبال قابل توجه صاحبان 
سللرمایه همواره در مقابل تحولات پایللدار و حتمی اقتصاد کان واکنش 
نشان می دهد و به دلیل همین واقع گرایی، چسبندگی قیمتی شدیدی نیز 
دارد. در این شرایط، هرگونه اصاح پایدار در سازوکار بازار مسکن و تثبیت 

قیمت آن مستقیما باید از مسیر اصاح ساختار اقتصاد کان دنبال شود.

سهم نوسازها در بازار مسکن پایتخت کم شد

زنگ خطر تولید مسکن

نگاه

ایران چطور در تله صنعت زدایی گرفتار شد؟
دست انداز توسعه صنعتی

ایران با وجود آنکه همواره دغدغه توسعه داشته، اما نه تنها به این مهم 
دسللت نیافته بلکه گرفتار تله صنعت زدایی زودهنگام نیز شده است. اگر 
توسعه صنعتی همانند نردبانی باشد که کشورها آرام آرام از آن بالا می روند 
تا به سطحی مشابه با بهترین صنعتگران جهان برسند، ثبات  اقتصاد کان، 
بسللتر تداوم حرکت کشورهاست. با این وجود، بررسی دو شاخص تورم و 
کسری بودجه نشان می دهد که ایران در برقراری ثبات اقتصاد کان، یعنی 

پله اول نردبان صنعتی شدن ناموفق بوده است.
با اینکه یک مسیر و یک نسخه واحد برای صنعتی شدن وجود ندارد، اما 
آنچه در همه کشورهای موفق در مسیر توسعه صنعتی به چشم می خورد، 
ثبللات اقتصاد کان و به عبارت بهتر، آماده سللازی اقتصللاد برای ورود به 
دالان صنعتی شدن است؛ آنچه متاسفانه اقتصاد ایران در همه این سال ها 
فاقد آن بوده و این نوسان و بی ثباتی همچون موریانه ای، پایه   های اقتصاد 
ایران - برای بالا رفتن از نردبان توسللعه صنعتللی - را پوک و نابود کرده 
اسللت. نتایج یک گزارش رسللمی نشللان می دهد که فقدان ثبات اقتصاد 
کان، ریشه توسعه نیافتگی ایران است. از آنجا که سیاست گذاران کشور در 
سال های اخیر از مهار تورم و کسری بودجه ناتوان مانده   اند، از ایجاد فضایی 
مناسللب برای تولیدکنندگان صنعتی عاجز بوده   اند. ضعف ایران در ایجاد 
ثبات اقتصاد کان که با دو شاخص تورم و کسری بودجه ناکام مانده است، 
از اثر منفی بی   ثباتی اقتصاد ملی بر توسعه صنعتی در کشور حکایت دارد.
موسسلله مطالعات و پژوهش   های بازرگانی در ادامه سلسله گزارش های 
»سیاسللت صنعتی پایدار و فراگیر«، این بار به بررسللی پیش شرط های 
توسللعه صنعتی پرداخت و تجربیات موفق جهانی و درس های لازم برای 
اقتصاد ایران را در گزارش »نردبان صنعتی شللدن: آموزه هایی از روندهای 
جهانللی« یادآور شللد. طبق ارزیابی بازوی پژوهشللی وزارت صمت، ثبات 
اقتصللاد کان، کلید ورود به دالان صنعتی شللدن اسللت و این در حالی 
است که سیاست گذاران در ایران عمدتا به دلیل عدم رعایت توالی سیاست 
صنعتی از دسللتیابی به توسللعه صنعتی که بارها آن را در قالب طرح   ها و 
برنامه   های ملی عنوان کرده   اند، ناکام مانده   اند. ضمن اینکه هوشمندی لازم 
برای درک شرایط و اتخاذ سیاستی متناسب با مقتضیات داخلی و مراقبت 

از سیاست تا اطمینان از دستاورد مورد انتظار را نداشته   اند.
ایران یک سلله گانه جهانی را که زمینه   سللاز توسللعه صنعتی است، به 
شکلی ناقص و ناتمام انجام داده است. در تجربه کشورهای موفق صنعتی، 
چارچوب منظمی وجود دارد که با عنوان توالی سیاسللت گذاری از آن یاد 
می شود و سه قسمت دارد که در نهایت به کشورها برای بالارفتن از نردبان 
توسعه صنعتی کمک می کند. این سه قسمت شامل آماده   سازی یا ایجاد 
ظرفیت حکمرانی، تأمین منابع و ثبات اقتصاد کان برای تولید صنعتی، 
هوشمندی یا انتخاب سیاست   های مناسب برای بهره   برداری از قابلیت   ها و 
در نظر گرفتن شرایط در کنار مراقبت به معنای مراقبت از تداوم و هماهنگی 
سیاست   هاست. مرور تجربه تحول تولید در کشورهای موفق نشان می دهد 
که کشورها باید با توجه به تجربیات جهان در برخورد با دو مسئله سیاست 
تجاری و پارادایم صنعتی غالب، نسللبت بلله مدیریت بخش صنعت خود 
اقدام کنند. پارادایم صنعتی غالب در جهان طبق نظر نویسندگان گزارش 
بدان معناسللت که تولید صنعتی را ذیل سه مقوله پارادایم فناورانه غالب 
در جهان، الگوی سازمانی تولید و محیط جغرافیایی معنا و مدیریت کند. 
دلیل عمده ناتوانی کشللورها در ورود به باشگاه کشورهای صنعتی همین 
است. بررسی تجربه سه موج مختلف از کشورهای موفق در مسیر توسعه 
نشان می دهد که سه چالش تولیدکنندگان در کشورهای مختلف جهان در 
مسیر صنعتی   شدن به ترتیب »ورود به اقتصاد جهانی«، »اتصال دوباره به 

سیستم تولید داخلی« و »همگام شدن با تغییرات فنی« است.
مرور تجربه تاریخی کشللورهای موفق در مسللیر توسللعه صنعتی، این 
حقیقت را آشکار می کند که اگرچه مسیر و نسخه واحدی برای صنعتی    شدن 
وجود ندارد؛ اما تمام کشللورهای موفق در تسلسل سیاست گذاری، توالی 
منظمی را پیموده اند. پیش از هر چیز تمام کشورهای موفق صنعتی شده 
به ایجاد ظرفیت حکمرانی، بسللیج منابع و ثبات اقتصاد کان پرداخته  و 
به عبارت دقیق   تر، اقتصاد را آماده ورود به دالان صنعتی کرده   اند. سللپس 
به داشللته   ها، محدودیت ها و تفاوت   های خود با سایر کشورها توجه داشته 
و با هوشللمندی به انباشت قابلیت   ها پرداخته و سیاست گذاری صنعتی را 
متمرکز بر نقاط قوت خود تنظیم کرده   اند. نهایتا در تمام مسللیر پیمودن 
نردبان صنعتی   شدن از دستاوردهای سیاست   ها و برنامه   ها مراقبت کرده   اند 

و بر تداوم و هماهنگی سیاست   ها تاکید داشته   اند.
مقایسه تجربه سه گروه از کشورها، شامل صنعتی   شده   های اولیه، جدید 
و نوظهور نشللان می دهد که با وجود »فضای سیاسللت گذاری جهانی« و 
»پارادایم صنعتی غالب« متفاوت در زمان ورود هر گروه از کشورها به دالان 
صنعتی شدن، تمام گروه های موفق صنعتی شده به توالی سیاست گذاری، 
تداوم و هماهنگی متعهد بوده   اند؛ اگرچه فضای متفاوت سیاسللت گذاری 
جهانی و گسللترش زنجیره ارزش جهانللی، چالش   هایی را برای گرو   ه   های 
جدید صنعتی شللده به وجود آورده اسللت. مثللا محدودیت های تجاری، 
فضای سیاست گذاری داخلی را محدودتر کرده و چالش محدودیت منابع 
مالی برای ورود فناوری   های روزآمد، پیوسللتن بلله زنجیره ارزش جهانی 
را سللخت کرده اسللت، در عین حال تعهد به توالی سیاست گذاری یعنی 
آماده   سللازی، هوشللمندی و مراقبت، بالا رفتن از نردبان صنعتی شدن را 
تسهیل کرده است. با اینکه صنعتی شدگان جدید و نوظهور با چالش هایی 
نظیر ورود به اقتصاد جهانی و پیوسللتن بلله زنجیره ارزش جهانی، اتصال 
دوبللاره به زنجیره تأمین داخلی و همگام شللدن با فناوری های روز که به 
سللرعت نیز درحال تحول هستند مواجه بودند، اما هوشمندی لازم را در 
توالی سیاسللتی )اتخاذ سیاست متناسب با مقتضیات داخلی و مراقبت از 
سیاسللت تا اطمینان از دستاورد مورد انتظار( از خود نشان داده اند؛ آنچه 

متاسفانه در بسته های سیاستی توسعه صنعتی ایران به چشم نمی خورد.
مرور برنامه   های پنج ساله توسللعه و سیاست گذاری صنعتی کشور نشان 
می دهد که به توالی سیاسللت گذاری، تداوم و هماهنگی سیاست   ها توجهی 
نشده است. نه تنها ظرفیت   ها، نقاط قوت و داشته   های اقتصاد مورد توجه قرار 
نگرفته و قابلیت   سللازی انجام نشده، بلکه محدودیت های درونی و برون زای 
کشللور نیز در سیاسللت گذاری لحاظ نشللده اسللت. با وجود اینکه تجربه 
کشورهای موفق نشان می دهد در سیاست گذاری، تداوم و توالی مشخصی 
بللرای هدف   گذاری فعالیت   ها، حمایت و توسللعه آنها وجود داشللته، اما در 
سیاست گذاری   ها و برنامه   های توسعه صنعتی ایران بدون اولویت   بندی تاش 
شده منابع محدود به تمام فعالیت   ها بدون اولویت   بندی اختصاص یابد؛ یعنی 
بدون توجه به فضای سیاست گذاری و پارادایم صنعتی غالب کشور، بسته   ای 
از تمام سیاست   های صنعتی اجراشده توسط کشورهای موفق صنعتی   شده، 
در برنامه گنجانده شللده است؛ در حالی که در کشورهایی که با موفقیت از 

نردبان صنعتی شدن بالا رفته   اند، توالی سیاستی حا   کم بوده است.
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فرصت امروز: سنگینی افزایش قیمت ها در ماه گذشته برای دهک های 
بالا بیشللتر از دهک های پایین بوده اسللت. برخاف تورم شللهریورماه که 
کفه افزایش قیمت ها به سمت دهک های کم درآمد سنگینی می کرد، تورم 
ماهانه مهرماه در سمت پردرآمدها بیشتر بوده است. مطابق گزارش مرکز 
آمار ایران، همچنین سللهم کالاهای خوراکی در سبد مصرفی دهک های 
کم درآمد بیشللتر و در سللبد مصرفی دهک های پردرآمد کمتر اسللت. به 
طوری که یک خانوار دهک اول 43.3 درصد از درآمد خود را به کالاهای 
خوراکللی و آشللامیدنی اختصللاص می دهد؛ در حالی کلله در دهک دهم 
درآمدی، سللهم کالاهای خوراکی از سللبد خانوار تنها 17.2 درصد است. 
این اعداد و ارقام بدان معناست که سهم هزینه کالاهای خوراکی در دهک 
اول از کل مخارج خانوار، 2.5 برابر همین نسبت به دهک دهم است. این 
موضوع، نقش مهمی در تورمی دارد که دهک های مختلف درآمدی تجربه 

می کنند.
بلله طور کلللی، در زمان هایی که تللورم کالاهای خوراکللی از کالاهای 
غیرخوراکی پیشللی می گیرد، دهک های کم درآمد متحمل تورم بیشتری 
شوند و این تورم فشللار کمتری به دهک های پردرآمدتر وارد می کند. در 
نقطه مقابل نیللز تورم کالاهای غیرخوراکی و خدمات، تورم بیشللتری را 
متوجه دهک های پردرآمد می کند. این بدان معناست که در هنگام افزایش 
قابل توجه قیمت دارایی های سرمایه ای و مصرفی، این دهک های پردرآمد 
هستند که سطح تورم بالاتری را به ثبت می رسانند. این مسئله را به وضوح 

می توان در رخدادهای تورمی مهرماه مشاهده کرد.
فاصله تورمی دهک های هزینه ای

فشللار تورم مهرماه از دهک های کم درآمد به دهک های پردرآمد رسید. 
گاهی در مواقعی از سللال به دلیل رکوردشللکنی تورم خوراکی که سللهم 
بیشللتری در سبد کم درآمدها دارد، تورم کم درآمدها از پردرآمدها سبقت 
می گرفت، اما اغلب اوقات به دلیل رشللد قیمتی در گروه های غیرخوراکی 
همانند افزایش قیمت خودرو، عمدتا تورم طبقه دارا از طبقه ندار بیشللتر 
گزارش می شللود. این نکته در آمارهای تورم مهرماه نمایان است. گزارش 
تللازه مرکز آمللار در ارتباط با تللورم دهکی مهرماه نشللان می دهد تورم 

نقطه به نقطه مهرماه در حالی به بیش از 48.6 درصد رسللیده که سللطح 
تورم نقطه به نقطه دهک ها از 57.7 درصد تا 43.6 درصد متغیر اسللت. در 
 حالی که دهک اول درآمدی )ضعیف ترین قشللر اقتصادی( با 57.7 درصد 
بالاترین تورم نقطه به نقطه مهرمللاه را در میان دهک های درآمدی تجربه 
کللرده، دهک درآمدی دهم با 43.6 درصد شللاهد کمترین تورم نقطه ای 
بوده است. مقایسه آمار تورم مهرماه و شهریورماه نشان می دهد که تمامی 
دهک هللای درآمدی، کاهش تورم را تجربه کرده اند. بالاترین سللطح تورم 
خوراکی ها مربوط به دهک اول درآمدی است و کمترین تورم را دهک دهم 
ثبت کرده است. در بخش تورم کالاهای غیرخوراکی و خدمات اما وضعیت 
متفاوت اسللت و دهک دهم بیشترین تورم را تجربه می کند. در  حالی که 
دهک اول بللا 34.2 درصد کمترین تورم غیرخوراکللی را تجربه می کند، 

دهک دهم تورم 36.7 درصدی را ثبت کرده است.
براساس آمارها همچنین تورم ماهانه دهک های پردرآمد از کم درآمد در 
مهرماه سبقت گرفته است. در حالی که در شهریور ماه پایین ترین نرخ های 
تللورم ماهانه بللا 1.8 و 1.9 درصد به دهک های دهم و نهم درآمدی تعلق 
داشللت، در مهرماه بالاترین تورم ماهانه بللا 3 درصد به دهک های دهم و 
هشتم درآمدی رسید. نکته مهم این است که در بخش کالاهای خوراکی 
و آشامیدنی، تورم مهرماه برای همه دهک ها در سطح تقریبا یکسان 2.2 
تا 2.3 درصد قرار دارد، اما در بخش تورم کالاهای غیرخوراکی و خدمات، 
بالاترین تورم با 3.7 درصد به دهک اول درآمدی مربوط است. با این وجود، 
این تورم بالا به دلیل وزن نسللبتا پاییللن کالاهای غیرخوراکی و خدمات 
در سللبد مصرف دهک اول باعث نشللده تورم ماهانه این دهک نسبت به 
دهک های دیگر بیشتر باشللد. در  حالی که تورم دهکی کالاهای خوراکی 
نسبت به شهریورماه افزایشی اندک را تجربه کرده است، عمده دهک های 
درآمللدی در بخش تورم ماهانه کالاهللای غیرخوراکی و خدمات بیش از 

یک درصد افزایش یافته اند.
سهم دهک ها از کالاها در مهرماه

همانطور که گفته شد، سهم کالاهای خوراکی در سبد مصرفی دهک های 
کم درآمد بیشللتر و در سبد مصرفی دهک های پردرآمد کمتر است. طبق 

آمارهای مرکز آمار، یک خانوار دهک اول 43.3 درصد از درآمد خود را به 
کالاهای خوراکی اختصاص می دهد؛ در حالی که این سهم در دهک دهم 
تنها 17.2 درصد اسللت و نشان می دهد سهم هزینه کالاهای خوراکی در 
دهک اول از کل مخارج خانوار، 2.5 برابر همین نسبت به دهک دهم است. 
همین مسئله موجب می شود در دوران هایی که تورم کالاهای خوراکی از 
کالاهای غیرخوراکی پیشللی می گیرد، دهک های کم درآمد متحمل تورم 
بیشللتری شللوند. در نقطه مقابل، تورم کالاهللای غیرخوراکی و خدمات 
همچون مهرماه، تورم بیشتری را متوجه دهک های پردرآمد می کند؛ یعنی 
در هنگام افزایش قیمت دارایی های سللرمایه ای و مصرفی، این دهک های 
پردرآمد هسللتند که سطح تورم بالاتری را ثبت می کنند. به نظر می رسد 
حذف ارز 4200 و پرداخت مستقیم یارانه به خانوار در اردیبهشت موجب 
شد کالاهای خوراکی با افزایش قیمت مقطعی مواجه شوند و تورم بالایی 

را در چند ماه گذشته تجربه کنند.
همچنیللن گزارش مرکز آمار ایران از سللهم هر یک از کالاها در سللبد 
مصرفللی دهک های درآمدی نشللان می دهد که بالاتریللن وزن در میان 
خوراکی ها در سللبد مصرف دهک اول بللا 13 درصد به نان و غات تعلق 
دارد. گوشت قرمز و سفید و سایر فرآورده های آنها نیز با 7.2 درصد در رتبه 
بعدی قرار دارد. همچنین سللبزیجات و »شیر، پنیر و  تخم مرغ« به ترتیب 
بللا ارقام 5.7 درصللد و 4.8 درصد در رتبه های بعللدی مصرف دهک اول 
جللای دارند. همچنین در بخش کالاهای غیرخوراکی و خدمات نیز عمده 
مخارج به بخش مسللکن و هزینه آب، برق و گاز مربوط اسللت که سهمی 
38 درصدی از کل مخارج خانوار دارد. از سوی دیگر، دهک دهم درآمدی 
وضعیت به مراتب متفاوتی دارد، به طوری که در بخش کالاهای خوراکی و 
آشامیدنی، سهم گوشت قرمز و سفید و سایر فرآورده های آنها با 4.3 درصد 
در صدر فهرست قرار دارد. در این گروه درآمدی همچنین »نان و غات« 
و »میوه و خشللکبار« به ترتیب با سللهم 3.9 درصدی و 2.8 درصدی در 
مراتب بعدی ایستاده اند. در نهایت در بخش کالاهای غیرخوراکی و خدمات 
نیز بخش مسللکن و هزینه آب، برق و گاز با 33.6 درصد بالاترین سهم از 

مخارج خانوار دهک دهم را به خود اختصاص داده است.

گزارش مرکز آمار از رخدادهای تورمی مهرماه نشان می دهد

شیفت تورم به دهک دهم

بررسللی روند حجم نقدینگی از ابتدای سال 1401 تا پایان شهریورماه 
نشللان می دهد که در این مدت حدود 771 هزار و 640 میلیارد تومان به 
حجم این متغیر افزوده شده و به عبارت دیگر، تقریبا 33.6 درصد بیشتر از 
مدت مشابه سال گذشته پول چاپ شده است. به گزارش ایسنا، براساس 
آخرین آمار بانک مرکزی، حجم نقدینگی در پایان شللهریورماه امسال به 
5594 هزار و 930 میلیارد تومان رسللیده اسللت؛ این در حالی است که 
این رقم در مدت مشابه سال قبل، 4067 هزار و 600 میلیارد تومان بوده 
اسللت. در این بین، بررسللی روند حجم نقدینگی از ابتدای سال جاری تا 
پایان شللهریورماه حاکی از آن اسللت که در این مدت حدود 771 هزار و 
640 میلیارد تومان به حجم این متغیر افزوده شللده اسللت؛ حال آنکه در 
شللش ماهه سال گذشته حجم نقدینگی از 3490 هزار میلیارد تومان در 
فروردین ماه به 4067.6 هزار میلیارد تومان در شهریورماه رسیده و در این 
مدت حدود 577 هزار میلیارد تومان به حجم نقدینگی افزوده شده است. 
بنابراین می توان گفت که در شللش ماه سال جاری نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته تقریبا 33.6 درصد بیشتر پول چاپ شده است.

ایللن در حالی اسللت کلله بانک مرکللزی در جدیدترین گللزارش خود 
اعام کرده اسللت که نرخ رشللد نقدینگی )12 ماهلله( از 40.5 درصد در 
پایان شللهریورماه 1400 با طی روندی کاهشللی به رقم 37.5 درصد در 
پایان شللهریورماه 1401 رسللیده و رشللد پایه پولی در 12 ماهه منتهی 
به شللهریورماه امسللال هم 33.1 درصد بوده اسللت. البتلله بانک مرکزی 
گفته اسللت که حدود 2.5 درصد از رشد نقدینگی در 12 ماهه منتهی به 
پایان شللهریورماه 1401 مربوط به ادغام بانک مهر اقتصاد در بانک سللپه 
)به واسطه ادغام بانک های نظامی در بانک سپه( بوده و فاقد آثار پولی است. 
بنابراین در صورت تعدیل اثرات پوشش آماری مذکور، نرخ رشد نقدینگی 
)12ماهه( در پایان شللهریورماه 1401 نسبت به پایان شهریورماه 1400 
معادل 35 درصد خواهد بود. گفتنی است که نرخ رشد پایه پولی در پایان 
شهریورماه 1400، رقم 39.5 درصد را ثبت کرده بود. از سوی دیگر، بانک 
مرکزی معتقد اسللت که رشللد نقدینگی و پایه پولی کماکان در سللطوح 
بالایی قرار دارند و لازم است با سرعت و شدت بیشتری تا رسیدن به سطح 
مطلوب و هدف گذاری شده خود طی روندی مستمر و پایدار کاهش یابند.

حجم نقدینگی از ۵۵00 هزار میلیارد تومان گذشت

متغیرهای پولی در نیمسال 1401

بانکنامه

با اعلام بانک مرکزی
سود بین بانکی به 20.98 درصد رسید

براسللاس آخرین تغییرات جدول سللود بین بانکللی، این نرخ به 
20.98 درصد رسللیده است. سللود بین بانکی که به عنوان یکی از 
انواع نرخ های بهره در بازار پول به نرخ های سللود یا بهره در سللایر 
بازارها جهت می دهد، قیمت ذخایر بانک هاست و زمانی که آنها در 
پایللان دوره مالی کوتاه مدت اعم از روزانه یا هفتگی دچار کسللری 
ذخایر می شللوند، از سللایر بانک هللا در بازار بین بانکللی یا از بانک 
مرکللزی اسللتقراض می کنند. این نرخ در بازار بیللن بانکی در حال 

حاضر به 20.98 درصد رسیده است.
در ماه های گذشته سود بین بانکی نوسانات زیادی داشته و برای 
اولین بار در مردادماه به به 21.31 درصد رسللید که با واکنش های 
منفی مواجه شد تا در آخر، بانک مرکزی بر کنترل سود بین بانکی 
تاکید کرد و روند کاهشللی این نرخ شللروع شللد. به گزارش ایسنا، 
رئیس کل بانک مرکزی پیشتر درباره نوسانات سود بین بانکی گفته 
بللود که روند تغییرات سللود بین بانکی به وضعیللت عرضه و تقاضا 
در بازار بین بانکی بسللتگی دارد و سللعی بانک مرکزی بر این است 
که سللود بین بانکی نوسانات زیادی نداشته است. همچنین محمد 
نادعلللی، مدیرکل عملیات پولی و اعتبللاری بانک مرکزی نیز دلیل 
تغییرات در نرخ سللود بین بانکللی را تقاضا و عرضه بانک ها در بازار 
بیللن بانکی اعام کرده بود. او درباره تاثیر افزایش سللود بین بانکی 
بر بازارهایی چون بازار سللرمایه گفته بود که بازار بین بانکی بازاری 
نیسللت که بانک ها سهام خود را بفروشللند و پول خود را وارد این 
بللازار کنند که وقتی نرخ در این بازار افزایش یابد، آنها انگیزه ورود 
به بازارهای دیگر را نداشللته باشند و سللایر بازارها تحت تاثیر این 
موضوع قرار بگیرند. به گفته نادعلی، نرخ سللود سپرده و تسهیات 
در ایران تابع شللرایط بازار بین بانکی نیسللت؛ بنابراین تغییرات در 
سللود بین بانکی نمی تواند تاثیری بر بازار سرمایه داشته باشد بلکه 
تغییرات نرخ سللود سللپرده و تسهیات اسللت که بر بازار سرمایه 

تاثیرگذار است.
ایللن در حالی اسللت که فعالان بازار سللرمایه از یکسللو، افزایش 
نرخ سللود بین بانکی را بر روند منفی این بازار و خروج سللرمایه از 
آن تاثیرگذار می دانند و از سللوی دیگر، کارشناسللان پولی و بانکی 
می گویند این نرخ  تاثیری بر تحولات شللاخص بورس ندارد و روند 
افزایشی این نرخ در ماه های اخیر نیز ناشی از فشار تورمی بوده و نه 
سیاست های ضدتورمی. البته کارشناسان معتقدند که افزایش سود 
بین بانکی در صورتی می تواند بر روند بازار سرمایه تاثیر بگذارد که 
روند افزایشی سود در بازار بین بانکی، متداوم و قابل ماحظه باشد.

۵۵2 هزار فقره چک در شهریور برگشت خورد
کاهش 14درصدی چک های برگشتی

آمار بانک مرکزی درباره چک های برگشتی در شهریورماه امسال 
نشللان می دهد که در این ماه بیش از 552 هزار فقره چک برگشت 
خللورده که از نظر تعداد و مبلغ 14 درصللد و 10.6 درصد کاهش 
داشته است. جدیدترین آماری که بانک مرکزی از جریان مبادلات 
چک منتشر کرده است، نشللان می دهد در شهریور امسال بیش از 
6.7 میلیللون فقره چک به ارزش حللدود 335 هزار و 100 میلیارد 
تومان مبادله شللده اسللت که از نظر تعداد و مبلللغ به ترتیب 4.9 
درصد و 3.4 درصد نسللبت به مردادماه کاهش دارد. از سوی دیگر، 
حدود 6.2 میلیون فقره بللا ارزش حدود 299 هزار و 800 میلیارد 
تومان از چک های مبادله ای وصول شللده اسللت که از نظر تعداد و 
مبلغ به ترتیب 4 درصد و 2.5 درصد کاهش دارد. در کنار چک های 
وصولللی، بیللش از 552 هزار فقره چک هم برگشللت خورده که از 
نظللر تعللداد و مبلغ به ترتیب با  14 درصللد و 10.6 درصد کاهش 

داشته است.
همچنین در این مدت در استان تهران بیش از 2.1 میلیون فقره 
چک با ارزشی بالغ بر 170 هزار و 300 میلیارد تومان مبادله شده 
که بیانگر صدرنشللینی استان تهران در مبادله چک در سطح کشور 
اسللت. چک های وصول شللده در تهران حللدود 2 میلیون فقره به 
ارزش حدود  155 هزار و 200 میلیارد تومان و چک های برگشتی 
بیللش از 162 هزار فقره به ارزش بالغ بللر 15 هزار و 100 میلیارد 
تومان گزارش شللده اسللت. از سللوی دیگر، از کل تعللداد و مبلغ 
چک های مبادله شللده 91.8 درصللد و 89.5 درصد وصولی و 8.2 

درصد و 10.5 درصد برگشت داده شده است. 
طبللق اعام بانک مرکزی، در شللهریورماه امسللال بیش از 534 
هزار فقره چک به ارزش بالغ بر 33.9 هزار میلیارد تومان به دلایل 
کسللری یا فقدان موجودی برگشت خورده که در واقع از نظر تعداد 
96.7 درصد و از نظر ارزش نیز 96 درصد از کل چک های  برگشتی 
به دلایل کسللری یا فقدان موجودی بوده اسللت. از سوی دیگر، در 
اسللتان تهران حدود 156 هزار فقره چک به ارزش 14 هزار و 500 
میلیارد تومان به دلایل کسللری یا فقدان موجودی برگشللت داده 
شللده که در اسللتان تهران درصد هر یک از تعداد و مبلغ چک های 
برگشتی به دلایل کسری یا فقدان موجودی معادل 96 درصد بوده 

است.
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2 کارشناس بازار سرمایه بررسی کردند
تاثیر بسته حمایتی دولت در بورس

وضعیت بازار سللهام طی یک ماه گذشته سازمان بورس را بر آن 
داشت تا نسبت به تصویب یک بسته 10 بندی اقدام کند؛ بسته ای 
که کارشناسللان به نتیجه رسیدن آن را در گروی حمایت دولت و 
مجلللس و ورود غیرمسللتقیم غیرحرفه ای ها می دانند. در حالی که 
بسللیاری از سللهم ها پایین تر از ارزش ذاتی خود معامله می شوند و 
بازار سللهام علی رغم ارزندگی از بازارهای موازی جا مانده اسللت، 

سازمان بورس از یک بسته حمایتی رونمایی کرد.
در این زمینه، یک کارشللناس بازار سللرمایه بللا تاکید بر اینکه 
تعامللل دولللت و مجلس بللا یکدیگر با شللناخت کامللل منابع و 
ظرفیت ها، می تواند بازار سرمایه را از وضعیت موجود نجات دهد، 
می گوید: ابتدا باید به سابقه فعالیت های دولت در حمایت از بازار 
سللرمایه نگاهی بیندازیم. محمدعلی احمدزاد اصل با بیان اینکه 
مهمترین عامل این اسللت که دولت را به عنوان یک پیکره واحد 
و منسللجم در نظر گرفته شود، به ایسنا توضیح می دهد: در چند 
سال گذشته حمایتی از سوی دولت از بازار سرمایه مشاهده نشده 
اسللت. در دولت و مجلس جدید هم به گفته ها اکتفا شللده و در 
زمینه تقویت بازار و بازدارندگی و جلوگیری از ریزش های متعدد، 
فعا شللاهد اقدام عملللی نبودیم. اکنون ارزش بازار سللرمایه چه 
بلله لحاظ ریالی و چه به لحاظ دلاری بسللیار کاهش پیدا کرده و 
این اجحاف مضاعفی اسللت که به سرمایه گذاران در بازار سرمایه 

شده است.
او با اشاره به لزوم تعامل دولت و مجلس در راستای بهبود وضع 
موجود می افزاید: سللرمایه گذاران انتظار دارند دولت به عنوان یک 
پیکره واحد منسللجم باشللد و از مجلس کمک بگیرد. مجلس هم 
صرف اینکه مجلس است و قانونگذار، نباید دولت را مکلف به کاری 
کند، بلکه باید با داشتن تعامل، ظرفیت های موجود دولت را ببیند 
و بعد متناسب با آن، همسو با دولت و در جهت تقویت بازار سرمایه 

قوانین لازم را وضع کند.
این کارشللناس بازار سللرمایه با تاکید بر اینکه مشکل بازار، نبود 
اعتماد اسللت، اضاافلله می کند: دولت برای اعتمادسللازی می تواند 
اقدامللات موثری انجام دهد. یکی از این اقدامات، برنامه مشللخص 
پنج ساله و موضوعات مورد مناقشه در بودجه 1402 است. به گفته 
وی، این بسللته حمایتی جدید، بسللته قابل تأملی است، اما برخی 
موارد آن مثل بیمه کردن جسللته و گریخته در سللال های گذشته 
نیز انجام شده است. بیمه کردن سهام باید براساس ظرفیت ناشران 
و منابعی که دولت اختصاص می دهد انجام شللود و به این صورت 
نباشد که فقط گفته و یکسال دیگر محقق شود. بلکه باید از امروز 
و به صورت عملی در بازار سللرمایه ثابت شللود کلله انجام این کار 

مقدور است.
او با بیان اینکه انتشللار اوراق اختیار تبعی فروش بر روی سللهام 
موجود در صندوق های درآمد ثابت تصمیم درستی است، می گوید: 
این تصمیم می تواند کارسللاز باشد. اما برای اطمینان بیشتر، مردم 
باید بدانند که منابع آن از کجا تامین خواهد شد. به نظر من سایر 
بندهای این بسللته 10 بندی می تواند موثر باشللد، به شللرطی که 
بتوان نظارت کافی داشللت و بازار سللرمایه و سایر ارکان به عنوان 
یک کلیت واحد، دست به دست هم دهند تا اعتماد به بازار برگردد 

و اثرات این تصمیمات دیده شود.
همچنین علی سللعیدی، عضو اسللبق شللورای عالی بورس نیز 
معتقد اسللت که انتشللار اوراق تبعی به عنوان بیمه سللبد سللهام 
می توانللد هماننللد تجربه سللال 1391 در روند بللازار تاثیر مثبت 
بگللذارد و بایللد این اوراق به طللور هدفمند و قابللل قبول اجرایی 
شللود. بنابراین باید با اسللتفاده از ابزارهای انگیزشی و حمایتی در 
بازار، غیرحرفه ای ها را به شللکل غیرمستقیم به خرید سهام ترغیب 
کللرد. او در گفت وگو با ایسللنا با اشللاره به انتشللار اوراق تبعی در 
بسللته حمایتی 10 بنللدی می گوید: انتشللار اوراق تبعی به عنوان 
بیمه پرتفوی سللهامداران در شرایط کنونی می تواند مطلوب باشد، 
زیرا تجربه انتشللار اوراق تبعی در سال 1391 توانست تا حدودی 
بازار را سللامان دهد. سرمایه گذاری افراد غیرحرفه ای یا انفرادی در 
بازار سللهام باید به صورت غیرمسللتقیم شللکل گیرد، چراکه افراد 
مطلللع و متخصص باید به بازار سللهام ورود کنند و غیرحرفه ای ها 
باید به صورت غیرمسللتقیم وارد بازار شللوند تا متضرر نشللوند. در 
واقع، بهتر اسللت سللرمایه گذاران غیرحرفه ای یا مللردم عادی را با 
ابزارهای انگیزشللی و حمایتی در قالب صندوق های سرمایه گذاری 

یا سبدگردان ها وارد بازار شوند.
سللعیدی با اشللاره به اینکه در ورود افللراد غیرحرفه ای و مردم 
عادی باید به صورت سللرمایه گذاری غیرمستقیم ابتکار عمل را در 
دست گرفت و با سللخت گیری ها در این خصوص موجبات زیان و 
ضللرر آنها را از بیللن برد، می افزاید: زمانی کلله غیرحرفه ای ها وارد 
بازار می شللوند، در شللرایط صعودی بللازار در موقعیت طمع و در 
شللرایط نزولی در موقعیت ترس قللرار می گیرند و همین هیجانات 
کاذب می تواند سللیگنال منفی به بازار ارسال کند. سرمایه گذاران 
غیرحرفلله ای را بایللد بللا ابزارهای تشللویقی و حمایتی به سللمت 
سللرمایه گذاری غیرمستقیم سوق داد و با آموزش مداوم و مستمر، 

شرایط را بهبود بخشید.
وی با تاکید بللر اینکه می توان روی یونیت های سللرمایه گذاری 
در صندوق هللا اوراق تبعللی اعمال کللرد، توضیللح می دهد: عاوه 
برنامه فعلی برای بیمه سللبد سللهام، می توان برای غیرحرفه ای ها، 
انتشللار اوراق تبعللی را روی صندوق هللای سللرمایه گذاری اعمال 
کرد. باید سللعی شللود بیشتر به سللمت ابزارهایی حرکت کرد که 
شللرایط سللرمایه گذاری را برای غیرحرفه ای ها غیرمسللتقیم کند؛ 
البته می تللوان از ابزارهای متعددی در ایللن خصوص بهره گرفت. 
اسللتراتژی ها در بازار باید به نحوی باشد که برنامه اوراق تبعی در 
بازار سللرمایه به صورت هدفمند منتشللر شود. رویکرد و استراتژی 
باید ورود مسللتقیم حرفه ای ها به بازار سللهام و ورود غیرمستقیم 
غیرحرفه ای ها به بازار سللهام باشللد. از سویی انتشار اوراق تبعی به 
شکل بیمه سبد سهام باید با شرایط خاص و هدفمند منتشر شود 

و از لحاظ حجم هم قابل قبول باشد.
این فعال بورسی در پایان با انتقاد از شیوه انتشار و فروش اوراق 
سهام عدالت که ورود مستقیم غیرحرفه ای ها به بازار سهام را شدت 
می بخشللد، می گوید: این نوع رویکرد غیرحرفه ای به بازار می تواند 

هیجانات جدی را در قالب طمع و ترس در بازار شکل دهد.

بورسنامه

فرصت امروز: بازار سللهام در اولین روز این هفته شاهد معرفی و اجرای 
بسللته حمایتی تللازه ای بود که البتلله بندهای دهگانلله آن چندان برای 
سهامداران تازگی نداشت، در نتیجه شاخص های بورسی واکنش چندانی 
به این بسللته حمایتی نشللان ندادند و همزمان با افزایش 0.29 درصدی 
نماگر اصلی بازار در این روز، نماگر هم وزن بازار 0.89 درصد افت کرد. این 
روند الاکلنگی شللاخص ها در معامات روز یکشنبه با رشد 0.79 درصدی 
نماگر اصلی و افت 0.55 درصدی نماگر هم وزن تکرار شد. در معامات دو 
روز گذشللته اگرچه شاخص کل بورس تهران به کمک شرکت های بزرگ 
و شاخص سللاز رشد کرد، اما همچنان سهام بیشتر شرکت های بورسی در 
بازه منفی معامله شللدند. به نظر می رسللد رشد مثبت شاخص کل بورس 
در معامات هفته دوم آبان ماه از یکسللو از رسللیدن شاخص کل و قیمت 
اغلب سهام بازار به منطقه حمایتی ناشی شده و از سوی دیگر، پیامد آغاز 

حمایت سهامداران حقوقی از سهام شرکت های بزرگ است.
واقعیت این اسللت که ناامیدی، بی اعتمادی و سللرگردانی بورس بازان و 
سللهامداران پس از دو سال سقوط سللهمگین بورس به حدی قوی است 
کلله با حمایت های مقطعی و بسللته های موقتی و بللدون رفع دغدغه ها و 
چالش های اصلی نمی توان به بازگشللت بورس به مدار رشللد و سودآوری 
چشللم داشللت؛ کما اینکه بسللیاری از مواردی که در بسته حمایتی بازار 
سرمایه پیشنهاد شده، یا تکراری است و تازگی چندانی ندارد و یا همچون 
کمتر کردن نیم ساعته زمان معامات در فرابورس، تاثیر ملموس و چندانی 
در سازوکار فعلی بازار سللهام نخواهد داشت. به دلیل افزایش نااطمینانی 
در چشللم انداز بازار سللهام و همچنین نومیدی سللهامداران، تقریبا همه 
تاش هایی که از سوی سیاست گذار بورسی برای خروج از رکود اندیشیده 
شللده، به مثابه فرصت فروش سهامداران حقیقی قلمداد شده و به همین 
واسللطه، مثبت های بورس در چند ماه اخیر به شللدت ناپایدار و پرعرضه 

بوده است.
معاملات کم رمق بازار سهام

اولین هفته آبان ماه در بورس تهران همچون هفته های پیشللین، نزولی 
بود و یک هفته نزولی دیگر در تقویم بازار سللهام ثبت شللد. در این هفته 
نماگللر اصلی بازار نه تنها به کانال یک میلیون و 200 هزار واحد سللقوط 
کرد، بلکه با افت های سللنگین دورقمی تا نیمه نخست این کانال کاهش 

ارتفاع داد. نماگر اصلی بورس تهران در هفته گذشته در حالی به بازدهی 
منفی 5.28 درصدی رسللید و تا سللطح یک میلیللون و 241 هزار واحد 
عقب نشللینی کرد که نماگر هم وزن نیز بازدهللی منفی 4.64 درصد را به 
ثبت رساند. این روند کم جان و نوسانی معامات، انگیزه سرمایه گذاری در 
نزد اندک سللهامداران باقی مانده را هم از بین برده و به نظر نمی رسد که 

این فضای رکودی به این زودی ها از بورس رخت ببندد.
همچنین در معامات اولین روز از هفته دوم آبان، اگرچه شللاخص کل 
بورس برخاف اغلب روزها و هفته های اخیر و به کمک شرکت های بزرگ 
و شاخص سللاز – پس از شش روز متوالی منفی - رشد کرد، اما همچنان 
سهام بیشتر شرکت های بورسی در بازه منفی معامله شدند، به طوری که 
شللاخص کل هللم وزن که از تمام نمادها به یک انللدازه تاثیر می پذیرد، با 
افت 0.89 درصدی در معامات این روز مواجه شللد و در روز یکشنبه نیز 
0.55 درصد دیگر کاهش یافت. همانطور که گفته شد، ابهام در چشم انداز 
بازار سللهام و همچنین بی اعتمادی سهامداران به متولیان بازار باعث شده 
تاش هایی که برای تغییر روند بازار انجام می شود، تقریبا همگی به منزله 
فرصت فروش سهامداران حقیقی قلمداد شود و به همین دلیل، مثبت های 

بورس در چند ماه اخیر به شدت ناپایدار و پرعرضه بوده است.
بخش قابل توجهی از رشد شاخص کل بورس در معامات این هفته به 
بسته حمایتی جدیدی برمی گردد که در نشست پنجشنبه هفته گذشته 
در سللازمان بورس تدوین و از ابتدای هفته جاری اجرایی شللده است. در 
این بسته 10 بندی، مصوباتی از قبیل بیمه شدن اصل و سود سهام مردم 
در یک سال آینده و واریز شدن منابع جهت حمایت از سهام شرکت های 
تولیدی بزرگ کشور دیده می شود. با این حال، بسیاری از مواردی که در 
این بسللته آمده، تکراری است و از حمایت با واریز پول به صندوق تثبیت 
بازار گرفته تا محدود کللردن معامات در آن و تاش وزارت اقتصاد برای 
کنترل نرخ بهره همگی پیشتر سابقه داشته است. بورس در حالی به ضربه 
گیر اقتصاد تبدیل شللده است که به نظر نمی رسللد بندهای دهگانه این 
بسللته حمایتی و گفتاردرمانی مسللئولان، به خروج بورس از رکود فعلی 

کمکی نماید.
نوسان بورس ادامه دارد

پللس از آنکه در معامات اولین روز هفته، شللاخص کل بورس تهران با 

افزایللش 3 هزار و 564 واحدی )0.29 درصد( به تراز یک میلیون و 244 
هللزار واحد و شللاخص هم وزن بللا کاهش 3 هللزار و 216 واحدی )0.89 
درصد( به رقم 358 هزار و 143 واحد رسللید، این روند الاکلنگی شاخص 
کل و شاخص هم وزن در معامات دومین روز هفته نیز ادامه یافت. سوت 
پایللان معامات در روز یکشللنبه 8 آبان ماه در حالی بلله صدا درآمد که 
شاخص کل بورس تهران با افزایش 9 هزار و 837 واحدی )0.79 درصد( 
در ارتفاع یک میلیون و 254 هزار واحد ایسللتاد. شللاخص هم وزن نیز با 
یللک هللزار و 899 واحد )0.53 درصد( کاهش به رقللم 356 هزار و 241 
واحد رسللید. بیش از 5 میلیارد و 663 میلیون سللهم، حق تقدم و اوراق 
بهادار به ارزش 33 هزار و 168 میلیارد ریال در بورس اوراق بهادار تهران 

دادوستد شد.
شللرکت فولاد مبارکه اصفهان با یک هللزار و 796 واحد، ملی صنایع 
مس ایران با یک هزار و 237 واحد، صنایع پتروشللیمی خلیج فارس با 
یک هزار و 185 واحد، پالایش نفت بندرعباس با یک هزار و 156 واحد 
و معدنللی و صنعتللی گل گهر با 861 واحد بیشللترین تاثیر مثبت را بر 
رشد شاخص کل داشتند. در مقابل نیز شرکت صنعت غذایی کورش با 
158 واحد، تولیدی فولاد سللپید فراب کویر با 90.2 واحد، داده گستر 
عصللر نوین بللا 90 واحد، بیمه دانا با 63 واحللد و زامیاد با 61 واحد، با 
تاثیر منفی بر رشد شاخص همراه شدند. گروه فرآورده های نفتی هم با 
19 هللزار و 794 معامللله به ارزش 2 هزار و 522 میلیارد ریال در صدر 

گروه های بورسی نشست.
در آن سللوی بازار نیز شللاخص کل فرابورس بللا افزایش 9.75 واحدی 
بلله رقللم 17 هزار و 150 واحد رسللید. در این بازار بیللش از 3 میلیارد و 
390 میلیون سللهم، حللق تقدم و اوراق بهادار بلله ارزش 62 هزار و 290 
میلیارد ریال دادوسللتد شد. شرکت پتروشیمی مارون با 28 واحد، پلیمر 
آریا ساسللول با 10 واحد، سنگ آهن گهرزمین با 6.9 واحد، پالایش نفت 
لاوان با 5.4 واحد و پتروشیمی تندگویان با 2.6 واحد بیشترین تاثیر مثبت 
را بر رشد شاخص داشتند. همچنین شرکت تولید نیروی برق دماوند با 9 
واحد، صنعتی مینو با 7 واحد، بیملله اتکایی ایرانیان با 3.97 واحد، گروه 
سرمایه گذاری میراث فرهنگی با 2.4 واحد و صنایع مادیران با 2.3 واحد، 

با تاثیر منفی بر رشد شاخص همراه شدند.

نماگر اصلی تالار شیشه ای 0.79 درصد افزایش ارتفاع داد

نوسان در کانال 1.2 میلیونی

در بسللته 10 بندی حمایت از بازار سللرمایه، مصوباتللی از جمله بیمه 
شللدن اصل و سود سللهام مردم در یک سللال آینده برای کاهش ریسک 
سرمایهگذاری دیده می شود. با اجرای این بسته حمایتی جدید از ابتدای 
هفته جاری، سللهام حاضر در سبد سللهام )پورتفوی( اشخاص حقیقی تا 
سقف 100 میلیون تومان برای هر نفر از طریق انتشار عمومی اوراق تبعی 
بیمه شد. بورس تهران مدت هاست که روزهای قرمزش بیشتر از روزهای 
سبز بوده و سرمایه گذاران با افت سرمایه رو به رو شده اند و همین موضوع 
هم باعث شللده تا بخشی از سللرمایه های خود را از بورس خارج کنند؛ با 
توجه به این شللرایط خطیر، مسئولان سللازمان بورس و وزارت اقتصاد به 
دنبال راهی برای خروج بورس از این رکود فرسایشی هستند؛ مسیری که 
در نهایت به تدوین بسته جامع حمایتی از بازار سرمایه منجر شده است. 
بیمه سبد سللهام تا سقف 100 میلیون تومان تا یک سال آینده و تزریق 
5 هزار میلیارد تومان نقدینگی به صندوق تثبیت بازار سللرمایه، از جمله 
مهمترین مفاد این بسته حمایتی است که از روز شنبه 7 آبان ماه اجرایی 
شده است. افزایش شتاب روند نزولی بازار سهام در هفته گذشته که به افت 
335هزار میلیارد تومانی بازار سللهام منجر شد، بالاخره مسئولان سازمان 
بورس را بر آن داشت تا اقدامات تازه ای را برای حمایت از بورس آغاز کنند. 
بر همین اسللاس از ابتدای این هفته، مفاد بسته 10 بندی حمایت از بازار 
سللرمایه که چندی پیش به تأیید وزارت اقتصاد نیز رسللیده بود، اجرایی 

شد. طبق مفاد 10 بندی این بسته حمایتی، از روز شنبه سهام حاضر در 
سبد سهام )پورتفوی( اشخاص حقیقی تا سقف 100 میلیون تومان برای 
هر نفر از طریق انتشللار عمومی اوراق تبعی بیمه شد. سررسید اعمال این 
اوراق، یک ساله بوده و مبلغ تعهد خرید 20 درصد بالاتر از ارزش ترکیب 
سبد افراد در آخرین روز معاماتی چهارشنبه 4 آبان ماه 1401 است. این 
امر بدان معناست که سهامداران حقیقی که ارزش سبد سهام شان کمتر از 
100 میلیون تومان است، می توانند با خرید اوراق تبعی سبد سهام شان را 
در برابر نزول بیشتر بیمه کنند. به  طور مثال، اگر سبد سهام یک سهامدار 
در انتهای روز معاماتی چهارم آبان ماه 1401 تا سقف 100 میلیون تومان 
باشد و تا یک سال آینده این سهام را نفروشد، دولت تضمین می کند که 
سال آینده اختاف قیمت این سبد سهام را 20 درصد بالاتر از ارزش روز 
چهارم آبان ماه 1401 به صورت نقد پرداخت کند؛ حتی اگر ارزش سللهام 

این سهامدار تا یک سال بعد کاهش پیدا کرده باشد.
با این حال، این میزان سللهام باید مشللتمل بر سهام شرکت های حاضر 
در بورس و فرابورس باشد و سهام شرکت های بازار پایه که ریسک بالایی 
دارند، مشللمول این طرح نیست. آمار ها نشان می دهد که هم اکنون سبد 
سهام 96 درصد سهامداران حقیقی فعال در بازار در محدوده 100 میلیون 
تومان است؛ به این ترتیب، طرح مزبور مشمول بخش بزرگی از سهامداران 
بورس می شود. همچنین قرار است تا سقف 40 هزار میلیارد تومان اوراق 

اختیار تبعی فروش روی سللهام موجللود در صندوق های با درآمد ثابت با 
تضمین اصل ارزش سللبد سهام در ابتدای دوره منتشر شود و منابع لازم 

برای اجرای این طرح باید از محل لایحه بودجه سال 1402 تامین شود.
اما یکی دیگر از مفاد بسللته حمایتی جدید، تزریق منابع جدید به بازار 
سهام است. طبق مصوبات سازمان بورس، این منابع باید به صندوق تثبیت 
بازار سرمایه تزریق شود و این صندوق از طریق بازارگردانی از بازار سرمایه 
حمایت و مانع از نزول بیشللتر شاخص شود. طبق مصوبات قانون بودجه 
سللال 1401، دولت موظف اسللت که جمعا 5 هزار میلیارد تومان به این 
صندوق اختصاص دهد. همچنین قرار است به غیر از این مبلغ، مبالغی نیز 
از صندوق های حاکمیتی به بازار سللهام تزریق شود و مقرر شده است که 
این مبالغ به مرور افزایش یابد. در بسته حمایتی بازار سرمایه اما مشخص 
نشده اسللت که منظور از صندوق های حاکمیتی چیسللت، با این وجود، 
به نظر می رسللد که این منابع مالی شللامل مبالغی اسللت که قرار است از 
صندوق توسللعه ملی به صندوق توسعه بازار سللرمایه واریز شود. سازمان 
بورس همچنین باید حجم سللپرده گذاری خود را در صندوق تثبیت بازار 
سرمایه افزایش دهد و بخش فروش بازارگردان ها را تا اطاع ثانوی محدود 
کند. این سازمان همچنین باید عرضه های اولیه سهام و پذیره نویسی اوراق 
بهادار را تا زمان بازگشت ثبات به بازار سرمایه متوقف نماید و زمان جلسات 

معامات فرابورس نیز باید به همان سابق بازگردد.

برای کاهش ریسک سرمایه گذاری در بورس اجرا شد

تضمین سود 20 درصد با بیمه سهام
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تحریم ها مانع واردات خودرو نیست
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای اسامی از واردات 
خودرو به عنوان قانون مجلس یاد کرد که تحریم ها مانع از انجام آن نیست و 
گفت آنچه مانع واردات اسللت برخی دستورالعمل ها و شیوه هایی است که از 
سللوی دولت یا در آیین نامه ای که توسط دولت برای واردات تنظیم می شود، 
وجود دارد. جبار کوچکی نژاد ارم ساداتی در گفت وگو با خبرنگار خبرخودرو، 
درخصوص ظرفیت های داخلی که با اسللتفاده از آنها می توان بدون توجه به 
نتیجلله مذاکرات برجام و تحریم هللا از تعویق واردات خودرو ممانعت به عمل 
آورد، اظهار داشللت: واردات خودرو قانون مجلس اسللت و اعتقاد بر این است 
کلله تحریم ها چندان به عنوان مانع موثللر در برابر واردات عمل نمی کند. وی 
افزود: آنچه مانع واردات اسللت برخی دسللتورالعمل ها و روش هایی است که 
در دولت یا در آیین نامه ای که از سللوی دولت برای واردات تنظیم می شللود، 
وجود دارد. نماینده مردم رشت در مجلس شورای اسامی معتقد است: برای 
اینکه رقابت میان خودروهای داخلی ایجاد شللود، واردات یک شیوه است که 
در نهایت موجب جلب رضایت مصرف کنندگان و ارتقای کیفیت خودروهای 
داخلی می شود. عضو کمیسللیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای 
اسامی در پایان با توجه به عدم احیای برجام و وجود مسائل ارزی در کشور، 
درخصوص واگللذاری تامین ارز به واردکنندگان با هدف تسللریع در واردات 
خودرو خاطرنشللان کرد: مطابق با قانون، تامیللن ارز موردنیاز برای صادرات 
و واردات برعهللده واردکنندگان بوده و قانون بر این موضوع صراحت دارد که 
واردکنندگان با اسللتفاده از ارز حاصل از صادرات برای واردات انواع کالاها از 

جمله خودرو استفاده نمایند و ارز داخلی از کشور خارج نشود.

پرداخت تسهیلات بانکی به بیش از۵000 
واحد تولیدی در استان تهران

سرپرسللت معاونت هماهنگی امور اقتصادی اسللتانداری تهران از 
پرداخت تسللهیات مستقیم توسللط بانک ها به 5098 واحد تولیدی 
کوچللک و متوسللط در اسللتان تهران خبللر داد. به گزارش ایسللنا، 
محمدعلی مهری در پایان جلسلله ستاد تسللهیل و رفع موانع تولید 
اسللتان تهران در جمع خبرنگاران، گفت: در جلسه امروز 38 مصوبه 
پس از بحث و بررسللی به نتیجه رسید که عموما مشکات واحدهای 
تولیدی بود که با بانک ها اختاف داشتند که در همین راستا موضوع 
تقسللیط بدهی آنها مورد تاکید قرار گرفللت. وی اظهار کرد: موضوع 
دیگر بدهی واحدهای تولیدی به سللازمان تأمین اجتماعی و تقسیط 
مجدد بدهی برخی از واحدها به این سللازمان بللود که با 13 مصوبه 
مشللکات واحدهای مختلف اسللتان تهران با تأمین اجتماعی حل و 
فصل شد. سرپرست معاونت هماهنگی امور اقتصادی استانداری تهران 
در بخش دیگری از صحبت های خود با اشاره به اینکه بررسی پرداخت 
تسللهیات رونق تولید یکی دیگر از دسللتورکارهای جلسه امروز بود، 
افزود: گزارشللی درخصوص پرداخت تسللهیات بانک ها به واحدهای 
تولیدی استان تهران در این جلسه ارائه شد که براساس آن به 5098 
واحد تولیدی کوچک و متوسط تسهیات مستقیم توسط بانک ها در 

استان تهران پرداخت شده است.

ارائه روشی برای تصفیه پساب صنعتی از 
سوی دانش بنیان ها

یکی از شللرکت های دانش بنیان روشی را برای مدیریت پساب های 
صنعتی در مقیاس آبیاری در بخش کشاورزی عرضه کردند.

به گزارش ایسللنا، محسللن رزمجو، مدیرعامل این شرکت دانش بنیان 
گفت: با رشللد صنعت در کشللور و اهمیت اسللتفاده مجدد از منابع آب و 
همچنین جلوگیری از آسللیب های زیست محیطی پسللاب های صنعتی، 
تللاش کردیم تا انواع مختلفللی از تصفیه خانه ها را به صورت خط تولید و 
پکیج راه اندازی کنیم. وی ادامه داد: ما با استفاده از روش الکتروشیمیایی 
و با اضافه کردن برخی مواد شللیمیایی، عمل تصفیه را در این واحدهای 
صنعتی انجام می دهیم. بسللته به نیاز مشللتری، می تللوان تا مرحله اخذ 
تاییدیه محیط زیست پیش رفت و از آب تصفیه شده برای استفاده مجدد 
در واحدهای صنعتی و یا آبیاری گیاهان غیر بارور اسللتفاده کرد. به نقل 
از مرکز اطاع رسللانی معاونت علمی ریاست جمهوری، رزمجو خاطرنشان 
کرد: مواد پسماند برجای مانده به صورت لجن نیز ابتدا آبگیری می شوند 
و سللپس، گل خشک بر جای مانده یا برای امحا تحویل واحدهای محیط 
زیستی می شود و یا آنکه می توان از آن به سبب مواد ارزشمند داخل گل 

و یا به عنوان کود، مجدداً استفاده کرد.

نماگربازارسهام

تللا به امروز تاکید وزارت صمت بر ارتقللای کیفیت خودروهای تولید 
داخل و اجرای برنامه های مبتنی بر ارتقای کیفیت بود و برای رسللیدن 
بلله این هدف دسللتور توقف تولید خودروهای پژو 405، تیبا، سللاینا و 
سللمند به دلیل اینکه قادر به عبور از اسللتانداردهای هشللتادوپنج گانه 

نبودند، صادر شد.
ایللن خودروهللا یکی پللس از دیگللری به ترتیللب از خطللوط تولید 
خودروسازان کنار رفتند و آنطور که اسام پناه رئیس سازمان استاندارد 
گفته به زودی تعدادی دیگر از محصولات نیز از رده خارج خواهند شد. 
بدین ترتیب در آینده نزدیک می بایسللت همزمان با واردات خودروهای 
خارجی به کشور، شاهد تعطیلی خطوط تولید خودروهای داخلی باشیم.
گویی قرار است محصولات خودروسازان خارجی جایگزین خودروهای 
سللاخت داخل شللوند، همان هایی که به محض آغاز تحریم ها از ایفای 

تعهدات خود سر باز زده و از کشور خارج شدند.
در توضیح شللرایط تولید در صنایع کشللور باید بگوییم خودروسازان 
داخلی در شرایطی محصولات خود را تولید می کنند که عاوه بر موانع 
و قوانین متعدد و دسللت و پاگیر داخلی و قرارگیری در شللرایط سخت 
تحریمی، در سللال های اخیر به شدت از سللوی وزارت صمت، سازمان 
اسللتاندارد، مجلس، سللایر ارگان هللا و عموم جامعه نسللبت به ارتقای 
کیفیت و اجرای استانداردهای هشتادوپنج گانه و اخیرا اجرای استاندارد 
آلایندگی یورو 6 تحت فشللار بوده اند در حالی که قطعا زیرساخت های 
موردنیاز برای اجرای تمامی این اسللتانداردها در کشللور وجود نداشته 

و نللدارد. این در حالی اسللت که اخیرا منوچهللر منطقی، معاون صنایع 
حمل ونقللل وزارت صمت در یک نشسللت خبری عنوان داشللته که با 
جلب موافقت سللازمان اسللتاندارد برخی از الزامات اسللتانداردی برای 
خودروهللای وارداتی نادیده گرفته می شللود و ایللن خودروها حتی اگر 
فاقد تمامی استانداردهای هشتادوپنج گانه باشند، مشمول تخفیف شده 
و عملیات شللماره گذاری آنها انجام می شود اما آنچه برای خودروسازان 
داخلی اتفاق می افتد، حذف یکی یکی محصولاتی همچون تیبا، سللاینا 
و سللمند از چرخه تولید به دلیل عدم عبور از اسللتانداردهای موردنظر 

سازمان استاندارد است.
این خبللر بیانگر نادیللده گرفتن شللرط رعایت اسللتانداردها به نفع 
خودروهای وارداتی، سازندگان خارجی و واردکنندگان است و در مقابل 
این میزان سللخت گیری برای خودروهای تولید داخل و خودروسللازان 

داخلی در حوزه استاندارد و کیفیت جای سوال دارد.
وزارت  صمت، سازمان استاندارد و مدیرانی که همواره مصر به ارتقای 
کیفیللت خودروهای داخلی بودنللد و داعیه حمایللت از تولید داخل را 
داشللتند، چطور می شللود که نسبت به اسللتاندارد خودروهای خارجی 

شیوه مسامحه را انتخاب می کنند.
خودروسازان داخلی با وجود سخت گیری های وزارت صمت بر ارتقای 
اسللتاندارد و در شللرایط تحریمی، هللدف افزایش تیللراژ را جامه عمل 
پوشاندند و با وجود توقف تولید خطوط تولید برخی از خودروها نه تنها 
عقب نشللینی نکردند بلکه با پیاده سازی چندین پروژه ارتقای کیفیت و 

به روزرسانی پلتفرم های موجود، براساس برنامه ریزی های انجام شده، 9 
خودروی جدید را در سال آینده روانه بازار خواهند کرد.

اکنللون خودروسللازان داخلی مسللیری را پیش روی خللود می بینند 
که شللاید بتوان گفت موانع داخلی حتی بیللش از تحریم های خارجی 
می تواند صنعت کشللور و تولید داخل را تحت الشللعاع خللود قرار دهد 
و ممکن اسللت درب حمایت  از صنعت خودروی کشللور علی رغم شعار 

حمایت از تولید و مانع زدایی ها همواره بر روی یک پاشنه نچرخد.
اعمال شللرایطی به مراتب سللهل تر برای واردات خللودرو در صورت 
صحت و عملیاتی شللدن، تناقض عمللل وزارت صمت در اجرای قوانین 
اسللتاندارد و در پیش گرفتن سیاست یک بام و دو هوای این وزارتخانه 

را می رساند.
البته تجربیات گذشللته و سللابقه نه چندان قابللل اطمینان همکاری 
بللا شللرکای خارجی در حللوزه واردات نیز بیش از پیللش تصمیم اخیر 
وزارت صمت مبنی بر لغو برخی از الزامات استانداردی برای خودروهای 

وارداتی را زیر سوال می برد.

سیاست یک بام و دو هوای وزارت صمت در اجرای قوانین استاندارد

خودروهای وارداتی غیر استاندارد خودروهای داخلی را دور می زنند!

نایب رئیس اتحادیه نمایشللگاه داران خودرو تهللران بازار خودرو را رو به 
بهبللود پیش بینی کرد و گفت در حال حاضر بسللیاری از خریداران برای 
خرید خودرو دست نگه داشته اند و به نظر می رسد بازار خودرو روند رو به 

بهبودی را در پیش داشته باشد.
اسللد کرمی در گفت وگو بللا خبرنگار خبرخودرو، با اشللاره به وضعیت 
متعادل بازار خودرو عنوان کرد: خرید و فروش در بازار خودروهای داخلی 
راکد است و معامات در بازار خودروهای وارداتی بین خود نمایشگاه داران 

انجام می شود و مصرف کننده ای در بازار وجود ندارد.
وی درباره قیمت خودروهای داخلی و خارجی در یک هفته اخیر گفت: 
توقف تحویل فوری خودروهای کوییک و شاهین قیمت آنها در بازار را بین 
7تا 8 میلیون افزایش داده است. خودروهای پژو 206 و 207 هم که بازار 
خوبللی دارند 2 تا 3 میلیون افزایش قیمت داشللته اند. قیمت خودروهای 
وارداتی نیز با توجه به انتظارات تورمی ناشی از رشد نرخ ارز بین 50 تا 60 

میلیون افزایش پیدا کرده است.

نایب رئیس اتحادیه نمایشللگاه داران و فروشندگان خودرو تهران درباره 
حذف سامانه یکپارچه فروش و عرضه خودرو در سایت فروش خودروسازان 
و تاثیر آن بر بازار اظهار داشت: با توجه به اینکه بسیاری از مصرف کنندگان 
در سامانه یکپارچه فروش موفق به خرید خودرو نشده اند عرضه خودرو از 

کانال فروش خودروسازان در جهش بازار خودرو تاثیرگذار است.
کرمی در پاسللخ به سللوالی مبنی بر اینکه آیا افزایش تولید از سللوی 
خودروسازان بر میزان عرضه خودرو در بازار تاثیرگذار بوده است، بیان کرد: 
میزان عرضه در بازار تغییری پیدا نکرده و ممکن است از این پس با فروش 

خودرو در سایت خودروسازان میزان عرضه افزایش پیدا کند.
نایب رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو تهران در پایان 
بازار خودرو را رو به بهبود پیش بینی کرد و گفت: در حال حاضر بسیاری 
از خریداران برای خرید خودرو دست نگه داشته اند و به نظر می رسد بازار 

خودرو روند رو به بهبودی را در پیش داشته باشد.

بازار خودرو رو به بهبود است
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در دنیایی که هر روز خبرهای تازه ای از حمات سللایبری و هک اطاعات خصوصی به 
گوش می رسد، کسب و کارها باید قبل از اینکه داستان برندشان تبدیل به یک تراژدی تمام 
عیار گردد، دست به کار شوند. فرقی ندارد شما یک کارآفرین کاما امروزی باشید یا هنوز در 
دنیای کاسیک به سر ببرید، در هر صورت تهدیدهای مختلفی در کمین دفتر کارتان قرار 
دارد. اگر شک دارید، کافی است برای یک دقیقه هم که شده دست روی دست بگذارید تا 

در یک چشم به هم زدن اوضاع برندتان به هم بریزد.  
همه مردم دنیا دوسللت دارند در امنیت کامل زندگی کنند. به همین خاطر هم انواع و 
اقسام درهای ضدسللرقت، دوربین های مداربسته و دزدگیرهای هوشمند در خانه شان کار 
می گذارند. نکته جالب ماجرا بی توجهی خیلی از مردم به دفتر کارشان است. انگار که دزدها 
مثل فیلم های سینمایی فقط دنبال خالی کردن جیب مردم در خانه شان هستند. باور کنید 
یا نه، این روزها سللرقت از دفترهای کار به طور چشللمگیری افزایش پیدا کرده است. البته 
این روزها دیگر خبری از سللرقت های پر سللر و صدا نیست. در عوض سارقان هم خودشان 
را آپدیت کرده و در کنار روش های کاسللیک سللراغ الگوهای دیجیتال هم رفته اند، ماجرا 

پیچیده شد، نه؟
از آنجایی که بحث امنیت دفتر کار اصا شوخی بردار نیست، ما در این مقاله قصد داریم 
چند تا از مهمترین نکات برای ارتقای امنیت دفتر کار را به اتفاق شما مرور کنیم. اگر شما 
هم فکر می کنید دفتر کارتان همیشلله در معرض تهدید است، این مقاله کاما مخصوص 

شماست. 
استفاده از دوربین مدار بسته و سیستم دزدگیر

وقتی صحبت از امنیت دفتر کار می شللود، اولین فکری که به ذهن آدم می رسللد نصب 
دوربین های مداربسته است. خب انتظار ندارید که یکی از کارمندان تان حتی شب ها هم در 

دفتر بماند تا مراقب اوضاع باشد؟ 
این روزها دوربین های باکیفیت فقط دم دست کارگردان های سینما نیست. در عوض شما 
هم می توانید با هزینه ای اندک چند تا دوربین عالی برای دفتر شللرکت تهیه کنید. یادتان 
باشد دوربین ها باید طوری نصب شود که حتی یک نقطه کور هم باقی نماند. اینطوری همه 

عبور و مرورها در طول روز و صدالبته شب ثبت می شود. 
اگر شما اهل تماشای فیلم های پلیسی باشید، احتمالا خیلی زود به ما اعتراض می کنید 
که دوربین های مداربسته به تنهایی برای تامین امنیت دفتر کار کافی نیست. خب در این 
مورد کاما حق با شماست. چه بسا دزدها عاوه بر مدارک و اسناد با ارزش، هارد دوربین ها 

را هم با خودشان ببرند! 
راه حل تقویتی ما در این بخش استفاده از سیستم دزدگیر است. این سیستم ها به طور 
معمول بعد از ساعت اداری اگر کسی وارد دفترتان شود، مستقیما با شماره های اضطراری 
تماس می گیرند. آن وقت پلیس خیلی زود در محل حادثه حاضر شده و قبل از اینکه کسی 
به خودش بیاید، همه را دستگیر خواهد کرد. یادتان باشد برای نصب چنین سیستم هایی 
نباید روی توانایی های خودتان حساب کنید. در عوض استفاده از خدمات موسسات حرفه ای 
بهترین گزینه خواهد بود؛ چراکه نصب اشللتباه سیسللتم های دزدگیر عما هیچ سللودی 

برای تان نخواهد داشت. 
استفاده از نورپردازی در شب ها

نزدیک به دو سوم )60 درصد( سرقت ها از دفترهای کاری در شب رخ می دهد. دلیل آن 
هم واضح اسللت؛ در طول روز همه سرکار هستند و حتی روزهای تعطیل هم فضای پرنور 
اطراف همه چیز را خراب می کند. بنابراین سللارقان تاریکی شللب را بهترین فرصت برای 
اجرای نقشه های غیرممکن شان می دانند. اگر فکر کرده اید با کارآگاه بازی می توانید دست 
چنین سارقانی را رو کنید، باید یادآوری کنم که شما کارآفرین هستید و اصا وقت چنین 
کارهایی را ندارید. در عوض با روشللن گذاشللتن چندتا از چراغ های دفتر تا حدودی اوضاع 

را مدیریت خواهید کرد. 
اگر دوران کودکی تان را به یاد داشته باشید، احتمالا هر بار که خانوادگی از خانه بیرون 
می رفتید، یکی دو تا از لامپ ها را روشللن می گذاشللتید. این کار نه برای زیبایی یا از سللر 
فراموشی، بلکه با هدف دور کردن دزدها از خانه انجام می شد. قبول دارم این روزها روش های 
خیلی به روزتری برای تامین امنیت دفترهای کاری دم دست است، اما این دلیل نمی شود 

دور تکنیک های قدیمی را خط بکشید. 
توصیه امنیتی ما در این بخش مثل روز روشللن اسللت. کافی اسللت قبل از اینکه دفتر 
شللرکت را ترک کنید، چند تا از لامپ ها را روشللن بگذارید. شاید این کار از نظر تکنیکی 
تاثیری نداشته باشد، اما باعث تردید سارقان خواهد شد. هرچه باشد هیچ کس دوست ندارد 
زیر نور و در شرایط کاما روشن کار خاف انجام دهد. پس شما می توانید روی تاثیرگذاری 

این تکنیک ساده حساب باز کنید. 
آپدیت نرم افزارها

 ایده این بخش شللاید خیلی ساده به نظر برسد، اما تا حد زیادی خیال تان بابت امنیت 
دیجیتللال را راحت می کنللد. این روزها خیلی از کارها به طور اینترنتی انجام می شللود. از 
پرداخت قبض گرفته تا تماشای فیلم؛ همه و همه به دنیای دیجیتال منتقل شده است. در 
این میان کسب و کارهای مختلف نیز از جریان توسعه فناوری عقب نمانده اند. بی شک شما 
هللم در محل کارتان دیگر اطاعات مهللم را به طور فیزیکی نگهداری نمی کنید. در عوض 
سرورهای مختلف یا حتی رایانه های شخصی گزینه های بهتری هستند. تامین امنیت این 
گاوصندوق های عصر دیجیتال جای هیچ بحثی ندارد. شاید فکر کنید برای چنین کاری باید 

حتما یک مهندس کامپیوتر باشید، اما همیشه میانبرهای ساده تری هم دم دست هست!
ما در روزنامه فرصت امروز برای تامین امنیت سللایبری یک ایده بی نهایت راحت داریم. 
کافی است همه نرم افزارهایی که بر روی سیستم های شرکت نصب شده را سر وقت آپدیت 
کنید. شللرکت های نرم افزاری معمولا خیلی زود ایراد محصولات شان را پیدا کرده و با یک 
آپدیت سللاده آنها را رفع می کنند. اینطوری دیگر لازم نیست خیلی نگران خُرده کاری های 

مربوط به امنیت سایبری باشید. 
یادتللان باشللد بحث امنیت دفتر کار فقللط مربوط به اموال فیزیکی نیسللت. این روزها 
بزرگترین سللرقت های دنیا نه در دنیای واقعی، بلکه از پشت کامپیوترها رخ می دهد. پس 
در کنار تامین امنیت دفتر شرکت نیم نگاهی هم به اوضاع دیجیتال کسب و کارتان داشته 
باشللید. اگر وسللواس زیادی در این رابطه دارید، همیشه موسسللات امنیت سایبری آماده 

کمک به شما هستند. 
طراحی سیستم هوشمند ورود و خروج

آیا تا به حال فکر کرده اید ورود به دفتر شللرکت تان چقدر راحت است؟ بی شک اعضای 
شللرکت باید به راحتی هرچه تمام تر در محل کار حاضر شللوند، امللا ماجرا برای غریبه ها 
همینقدر ساده نیست. اگر قرار باشد همه در یک چشم به هم زدن در دفتر کار شما حضور 
پیدا کنند، آن وقت دیگر حرف زدن درباره امنیت محل کار بیشللتر شللبیه نوعی شللوخی 

بی مزه خواهد بود. 
این روزها در محل کار فقط اعضای شللرکت یا مهمان های از قبل هماهنگ شللده باید 
امکان حضور داشته باشند. وگرنه چه بسا سرقت های مختلقی در محل شرکت روی دهد. 
آن وقت آدم دیگر به چشم های خودش هم نمی تواند اعتماد کند. فرقی ندارد شما چه نوع 
دفتر کاری دارید، در هر صورت استفاده از سیستم های ورود و خروج ضرورتی اجتناب ناپذیر 
محسوب می شود. همانطور که آدم به غریبه ها اجازه ورود به خانه اش را نمی دهد، باید کمی 
درباره محل کار هم سللختگیری به خرج داد. اینطوری شللما یک محیط امن و سالم برای 

کارمندان تان فراهم خواهید کرد. 

این روزها سیسللتم های هوشللمند ورود و خروج در میان شرکت های بزرگ رواج بسیار 
زیادی دارد. شما لازم نیست حتما یک کارآفرین حرفه ای باشید تا از این گزینه برای دفترتان 
سللود ببرید. یادتان باشد، اگر حتی یک اتفاق ناخوشایند در دفتر کار روی دهد، کارمندان 
فورا دنبال شغل دیگری خواهند رفت. آن وقت شما می مانید و مشکات تمام نشدنی برای 
پیدا کردن نیروی کار ماهر. سیستم های هوشمند برای ثبت ورود و خروج کارمندان معمولا 
از کارت های شناسایی یا اثر انگشت سود می برند. بنابراین اگر تعداد کارمندان شرکت خیلی 
زیاد است، باید حتما از این شیوه استفاده کنید. وگرنه در حالت عادی هر کارمند می تواند 
به خوبی وضعیت دفتر را زیر ذره بین داشته باشد. آن وقت تا یک آدم ناشناس سر و کله اش 

در دفتر پیدا شد، همه حواس شان جمع می شود. 
آماده شرایط بحرانی باشید

اتفاق هللای ناگللوار معمولا از قبل به آدم خبر نمی دهند. تصادفات رانندگی، درگذشللت 
عزیزان و شکسللت های تجاری درسللت زمانی سللر و کله شللان پیدا می شود که هیچ کس 
انتظارشان را ندارد. آن وقت آدم باید با کلی زحمت خودش را برای مدیریت اوضاع سرحال 

نگه دارد. 
راستش را بخواهید، ما در روزنامه فرصت امروز اصا اعتقاد نداریم کارآفرینان باید همیشه 
در بهترین وضعیت شان باشند. بی شک حتی آدم هایی که اعصاب فولادی دارند هم در صورت 
مواجهه با مشللکات مختلف به هم می ریزند. نکته کلیدی این وسط آمادگی برای چنین 
بحران هایی است. این روزها خیلی از برندها برای اینکه به محض بروز مشکات امنیتی همه 
دست و پای شان را گم نکنند، خیلی زود سراغ طراحی برنامه های دقیق می روند. اینطوری 

قبل از اینکه اوضاع خیلی به هم بریزد، شما می توانید مشکات را مدیریت کنید. 
همانطور که قهرمانان پرآوازه هم گاهی اوقات شکست می خورند، کارآفرینان بزرگ هم 
هر از چندگاهی دچار شکست می شوند. البته این شکست ها نباید باعث ناامیدی یا جا زدن 
شما شود. در عوض باید عزم تان را برای مدیریت اشتباهات پیش آمده و حضور پرقدرت در 
دنیای کسب و کار جزم کنید. یک برنامه از قبل طراحی شده برای مقابله با مشکات امنیتی 

می تواند همه این مشکات را حل و فصل کند. 
اجازه دهید به جای اینکه با کلیدواژه »مشکات امنیتی« فقط روی اعصاب تان رژه برویم، 
سری به یک مثال کاربردی بزنیم. فرض کنید شما یک شرکت ثبت سفارشات آناین غذا 
دارید. در این صورت احتمالا مهمترین دارایی تان اطاعات مشللتریان خواهد بود. شللما را 
نمی دانم، ولی اگر اطاعات من در چنین شرکتی یک شبه به سرقت برود دیگر حتی به آن 
نگاه هم نخواهم کرد. به همین خاطر شرکت هایی که بیشتر کارشان در دنیای آناین است، 
معمولا با موسسات امنیتی سایبری همکاری نزدیکی دارند. این امر به آنها اعتماد به نفس 
خوبی برای ادامه مسیرشللان می دهد. البته این امر به تنهایی امنیت چنین شرکت هایی را 
تضمین نمی کند. در عوض شما به عنوان مدیرعامل باید همیشه برنامه ای برای سناریوهای 

بد دم دست داشته باشید. 
فرض کنید یک روز سللر کار حاضر شللوید و بخش مهمی از اطاعات مشللتریان تان به 
سللرقت رفته باشد. بی شک در چنین وضعیتی هر کسی یک راه حل خاص برای مدیریت 
اوضاع در سللر دارد. چه بسا هیچ کس حتی حاضر به مذاکره درباره روش مدیریت بحرانش 
نباشد. در این صورت شما باید خودتان آستین ها را بالا زده و فکری برای سناریو مدیریت 
بحران کنید. مثا اینکه کدام تیم ها باید اولین قدم ها برای ساماندهی اوضاع را بردارند، مثال 
خوبی خواهد بود. بی شللک اگر شما همه چیز را به حال خودش رها کنید، کمتر کسی به 
فکر ساماندهی اوضاع خواهد افتاد. به عاوه، شما دسترسی وسیعی به مشاوره های حرفه ای 
دارید. پس طبیعی اسللت مسللئولیت مدیریت بحران بر روی دوش شما باشد. باور کنید یا 
نه، خیلی از مشکات امنیتی برای برندها بعد از بروز سرقت های بزرگ روی می دهد. پس 
به جای اینکه دسللت و پای تان را گم کنید، همان اول شللروع استارت آپ تان به روش های 
مدیریت بحران های امنیت سایبری و آفاین فکر کنید. قول می دهم دست آخر اوضاع تان 

خیلی بهتر از رقبای تان شود. 
حواس تان به تجهیزات شرکت باشد

امنیت فیزیکی دفتر شرکت یکی از مهمترین نکات برای هر کارآفرینی محسوب می شود، 
اما این وسط باید نیم نگاهی به اوضاع آناین برند هم داشته باشید. حتی اگر تمام رایانه های 
دفتر سللر جای شان باشند، هنوز هم احتمال سرقت اطاعات مهم مشتریان وجود خواهد 

داشت. درست به همین خاطر شما باید همیشه حواس تان به تجهیزات شرکت باشد. 
بعضی از کارآفرینان فکر می کنند همین که هر شب قبل از بازگشت به خانه سری 
به بخش های مختلف دفتر کار بزنند، دیگر مو لای درز امنیت کسب و کارشان نخواهد 
رفت. قبول دارم این تکنیک قدیمی هنوز هم طرفدارهای خاص خودش را دارد، اما قرار 
نیسللت شما با این طناب پوسیده ته چاه بروید. در عوض باید کمی هم به فکر امنیت 

نرم افزاری شرکت باشید. مثا اینکه همه اطاعات مهم بر روی دیتا سنتری امن ذخیره 
شللود، ایده ای بسیار خوب برای افزایش سللطح امنیت دفتر کار خواهد بود. اینطوری 
حتی اگر همه تجهیزات شرکت هم به سرقت برود، بازهم جای اطاعات مشتریان تان 

امن خواهد بود. 
این روزها دیگر عصر گاوصندوق های بزرگ تمام شده است. شاید بد نباشد بگوییم چنین 
گاوصندوق هایی دیگر فقط در موزه ها به چشم می خورد. در عوض کارآفرینان همه اطاعات 
و مدارک مهم شان را در فضای آناین ذخیره می کنند. همین موضوع بحث امنیت سایبری 
را به دنیای کسللب و کار باز کرده اسللت. آخرین توصیه ما برای ارتقای امنیت دفتر کار نیز 
حول همین موضوع جریان دارد. پس اگر تا اینجای کار با ما همراه بوده اید، بد نیست کمی 
درباره امنیت سایبری هم اطاعات تان بیشتر شود. قول می دهم نتیجه این بحث به کارتان 

خواهد آمد. 
توجه به امنیت سایبری

وقتی صحبت از امنیت سللایبری می شود، اغلب مردم یاد فیلم های پلیسی می افتند که 
یک تیم هکری حرفه ای دنبال سرقت های چند میلیون دلاری هستند. البته در دنیای واقعی 
کمتر چنین گروه های بزرگی به چشللم می خللورد. در عوض خیلی از هکرها دنبال اهداف 
کوچک تر هسللتند. هرچه باشد خبر سللرقت اطاعات یا هک حساب های برندی مثل اپل 
خیلی زود گوش عالم را کر می کند. با این حال ماجرا درباره برندهای محلی اصا اینطوری 
نخواهد بود. به همین خاطر کسللب و کارهای کوچک همیشه طعمه های بی نهایت جذابی 
محسوب می شوند. ما در این بخش بعضی از مهمترین نکات برای رعایت امنیت سایبری را 
با شللما در میان خواهیم گذاشت. اینطوری دیگر لازم نیست 24 ساعته نگران اطاعات یا 

وضعیت حساب های بانکی تان باشید. 
• اسللتفاده از رمز عبورهای قللوی و طولانی نکته بی نهایت مهمی بللرای ارتقای امنیت 
سایبری محسوب می شود. اگر شما همیشه رمزهای کوتاه یا قابل حدس برای حساب های 
مهم تللان طراحی کنید، خیلی زود دسللت تان برای همه رو خواهد شللد. آن وقت به جای 
اطاعات محرمانه حتی سوپرمارکت محل هم از جزییات کسب و کارتان خبر خواهد داشت. 
پیشنهاد ما در این رابطه انتخاب پسوردهای هشت کاراکتری با ترکیب حروف و اعداد است. 
یادتان باشد استفاده ترکیبی از حروف بزرگ و کوچک نکته کلیدی خواهد بود. این طوری 

احتمال لو رفتن رمزهای مهم کسب و کارتان نزدیک به صفر می شود. 
• یکی از روش های سللاده برای انتقال اطاعات میان دسللتگاه های دیجیتال استفاده از 
انواع فلش های کوچک است. این ابزارها علی رغم حجم کمی که دارند، توانایی انتقال حجم 
وسیعی از اطاعات را پیدا کرده اند. به همین خاطر خیلی از برندها عما از آنها سود می برند. 
اگر فکر کرده اید کار با فلش ها خیلی راحت اسللت، باید بگوییم سخت دراشتباهید. یادتان 
باشللد اگر فلش های حاوی اطاعات مهم به دسللت افراد نادرسللت بیفتد، یک شبه اعتبار 
برندتان بر باد خواهد رفت. به همین خاطر تمام فلش های شللما باید دارای رمز عبور قوی 
باشد. همچنین هیچ کس حق ندارد آنها را با خودش از شرکت خارج کند. اینطوری احتمال 

سرقت اطاعات آنها به صفر خواهد رسید. 
• تهیه نسخه پشتیبان یا همان بکاپ از اطاعات حیاتی برند امری ضروری است. بر فرض 
که شما خبره ترین کارشناس های امنیت سایبری را کنار دست تان دارید، اگر باز هم مشکل 

این وسللط پیدا شد تکلیف تان چیست؟ توصیه ما تهیه نسخه چاپی و فیزیکی از اطاعات 
برند و نگهداری آن در صندوق امانات است. اینطوری حتی اگر مورد حمله سایبری هم قرار 

بگیرید، باز هم جای اطاعات تان امن خواهد بود. 
• کلیک کردن روی لینک های ناشناس شاید در ابتدای امر خیلی مهم نباشد، اما وقتی 
که در محل کار هسللتید و سیستم تان به سرورهای اصلی شرکت وصل است، ماجرا کاما 
متفاوت خواهد بود. به همین خاطر ما معتقدیم وقتی کارآفرینان در دفترشان هستند اصا 
نباید ایمیل های مشکوک را باز کنند؛ چراکه شگرد خیلی از هکرها ارسال ایمیل های بی نام 
و نشان و سپس هک اطاعات کاربران است. اینطوری شما با دست های خودتان اطاعات 

مهم شرکت را تقدیم سودجویان خواهید کرد. 
رعایت نکات بالا مقدمه مناسبی برای ورود به بحث امنیتی سایبری محسوب می شود. با 
ایللن حال ما قبا در روزنامه فرصت امروز کلی درباره این مفهوم با هم گپ زده ایم. پس بد 
نیسللت سری به مقالات قبلی ما درباره امنیت سایبری زده و آنها را چاشنی کارتان کنید. 

اینطوری دیوار دفاعی برندتان کاما نفوذناپذیر خواهد شد. 
گاهی اوقات کارآفرینان فکر می کنند با چند تا تکنیک ساده دیگر هیچ هکری نباید فکر 
سرقت از برندشان را هم بکند. اگر شما هم چنین اعتماد به نفسی دارید، باید بگوییم سخت 
دراشتباهید. تاش ها برای نفوذ به سرورها یا سرقت اطاعات شما دیر یا زود شروع خواهد 
شللد. این وسط تنها کاری که از دست تان برمی آید، تاش بی وقفه برای به روز نگه داشتن 
وضعیت امنیتی شللرکت و همکاری نزدیک با مشاوران حرفه ای خواهد بود. وگرنه در یک 
چشم به هم زدن اوضاع شرکت تان کاما به هم خواهد ریخت. آن وقت حتی یک نفر هم 

مسئولیت این فاجعه را قبول نکرده و همه تقصیرها به گردن شما می افتد. 
سخن پایانی

دوران تامین امنیت دفتر کار با استخدام انواع بادیگارد دیگر به سر رسیده است. این روزها 
سارقان نه هیکل های ورزشکاری دارند و نه به خودشان زحمت می دهند به دفتر شرکت تان 
سر بزنند. در عوض خیلی از کاهبرداری ها و نفوذ به درون شرکت ها در دنیای آناین روی 
می دهد. اگر شما به این وضعیت عادت ندارید، احتمالا سال هاست کسب و کارتان به همان 
شللیوه کاسیک رشللد می کند. ما در این مقاله همچنان که تهدیدات معمولی را زیر نظر 
داشتیم، سری هم به نسخه دیجیتال آنها زدیم. کافی است نکات مورد بحث در این مقاله 
را مو به مو دنبال کنید تا خیال تان بابت امنیت دفتر کار و چه بسا کل شرکت راحت شود. 
یادتان باشد همانطور که فناوری های در دسترس شما برای توسعه کسب و کار پیشرفت 
می کند، سارقان و هکرها هم ابزارهای به روزتری پیدا خواهند کرد. بنابراین شما باید به طور 
مداوم تکنیک های امنیتی تان را ارتقا دهید. وگرنه خیلی زود شللرکت تان بدل به طعمه ای 
حاضر و آماده برای هکرها یا سللارقان عادی خواهد شللد. آن وقت دیگر حسللرت خوردن 

فایده ای نخواهد داشت. 
منابع:
tips-to-keep--8/https://www.markeluk.com/articles
your-office-secure
-5/https://paladinsecurity.com/security-prevention
/office-security-tips

تکنیک هایی برای افزایش امنیت کسب و کار

چطور دفتر کار امن تری داشته باشیم؟
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اخبار

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم
احداث یکی از بزرگترین ایستگاه های آتش نشانی کشور در قم

قم- خبرنگار فرصت امروز: معاون فنی و عمرانی شــهرداری قم 
با اشــاره به احداث ایستگاه مادر آتش نشانی در بلوار پیامبراعظم)ص(، 
گفت:فاز یک ایســتگاه آتش نشــانی مادر به عنوان یکــی از بزرگترین 
ایســتگاه های آتش نشانی کشــور در زمینی به مساحت ۸ هزار و ۶۰۰ 
مترمربع بااعتباری افزون بر ۱۳ میلیارد تومان تا پایان سال به بهره برداری 

خواهد رسید.
عبــاس حلوایی زاده در گفت وگو با خبرنگار شــهرنیوز، بابیان اینکه 
اقدامات عمرانی احداث ایستگاه مرکزی آتش نشانی قم در حال رسیدن 

به مراحل پایانی است، خاطرنشان کرد: با بهره برداری از این ایستگاه، تعداد ایستگاه های آتش نشانی قم به ۲۵ ایستگاه می رسد 
که با توجه به جمعیت کلانشهر قم، وضعیت استانداردی را نشان می دهد.

وی اظهار داشــت: مجتمع فرهنگی ورزشی شهرک پردیســان به همراه ساختمان جدید شورای اسلامی شهر قم نیز از 
طرح های مهم عمرانی است که امسال مورد بهره برداری قرار می گیرد.

وی خاطرنشان کرد: مجتمع فرهنگی ورزشی منطقه هشت با پیشرفت فیزیکی ۹۰ درصدی و صرف اعتبار ۱۲ میلیارد 
تومانی با سرعت در حال تکمیل است و تمام تجهیزات موردنیاز آن خریداری شده است، همچنین ساختمان جدید شورا نیز 

پیشرفت بالای ۷۰ درصدی با ۱۴ میلیارد تومان اعتبار امسال افتتاح خواهد شد.

 شرکت گاز استان گیلان موفق به کسب رتبه دوم 
جشنواره شهید رجایی شد

رشت - خبرنگار فرصت امروز: جشنواره شهید رجایی با حضور 
اســتاندار گیلان، مدیران عامل، روسا و مسئولین استانی برگزار شد و 
شرکت گاز استان گیلان با کسب رتبه دوم در میان ۵۴ دستگاه اجرائی 
)ارزیابی عملکرد سال ۱۴۰۰(، موفق شد تندیس دستگاه برگزیده استان 

را از استاندار گیلان دریافت نماید.
به گزارش روابط عمومی گاز گیلان، عیسی جمال نیکویی مدیرعامل 
شــرکت گاز استان گیلان درخصوص دریافت تندیس جشنواره شهید 
رجایی، اظهار داشــت: این جایزه به جهت عملکرد شایسته در زمینه 
گازرسانی و ارائه خدمات ارزنده به مردم، به شرکت گاز اهدا شده است.

وی با قدردانی از همت و تلاش کلیه کارکنان شرکت گاز در راه کسب 
این افتخار بزرگ گفت: یک سازمان با فعالیت و مشارکت همه نیروهای خود به موفقیت می رسد و بی تردید یکایک پرسنل 

در کسب این جایگاه برتر نقش آفرین بوده اند.
جمال نیکویی با قدردانی از نگاه ویژه مسئولین این جشنواره به عملکرد شرکت گاز اظهار داشت: برگزاری جشنواره شهید 

رجایی موجب ایجاد فضای رقابتی و ارتقاء سطح کمی و کیفی عملکرد سازمان ها شده است.
مدیرعامل شــرکت گاز استان گیلان در پایان ابراز امیدواری کرد این شرکت در فرایند ارزیابی جشنواره شهید رجایی با 
یادگیری از سایر سازمان های برتر و بهبود مستمر فعالیت ها، درجهت ارائه هرچه شایسته تر خدمات به متقاضیان و مشترکین 

گام های بلندتری بردارد.
گفتنی است جشنواره شهید رجایی هر ساله با استفاده از شاخص های اختصاصی و عمومی در بخش های مختلف، به ارزیابی 

عملکرد سازمان ها پرداخته و الگوهای برتر سازمانی را معرفی می نماید.

انتصاب رئیس روابط عمومی شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب
اهواز - شبنم قجاوند: در حکمی از سوی مهندس علی رضا دانشی مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب، 
سعید آتشبار به عنوان رئیس روابط عمومی این شرکت منصوب شد. در این حکم آمده است: با عنایت به تعهد،  تخصص  
و تجارب ارزشــمند جنابعالي،  به موجب این حکم به عنوان "رئیس روابط عمومی شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب" 

منصوب مي شوید.
مهندس دانشی در این حکم با برشمردن اهم وظایف و مسئولیت های رئیس روابط عمومی، برای وی در این مسئولیت 
آرزوی موفقیت کرد. شایان ذکر است سعید آتشبار دانش آموخته مهندسی نفت و عضو شورای مشاوران جوان مدیرعامل 

شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب است.

با هدف ارتقاء کمی و کیفی و توزیع مطلوب آب شرب درصالحیه انجام شد :
عملیات  بهسازی  و بروز رسانی خطوط و انشعابات و چاههای شهر

اسلامشهر- سحر عمروانی:  با هدف ارتقاء کمی و کیفی و توزیع مطلوب آب شرب شهروندان و مشترکین محترم طی 
۶ ماه اول سال جاری  عملیات  بهسازی  و بروز رسانی خطوط و انشعابات و چاههای شهر صالحیه مطابق اولویت انجام شد .

به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب جنوبغربی استان تهران ،  مدیر امور آبفای شهر صالحیه با اعلام خبر مذکور 
اظهارداشت : طی ۶ ماه اول  سالجاری عملیات اصلاح و توسعه خطوط آبرسانی به طول  ۴۳۰۰ متر در این شهر انجام شده 

و الباقی این پروژه ها مطابق اولویت بندی صورت گرفته در حال انجام می باشد .
فردین محرمی ضمن تشریح این عملیات  خاطر نشان کرد  : پروژه اجرا ، اصلاح و همچنین توسعه  خطوط شبکه ، در 
ســایزها ی ۹۰ ، ۱۱۰ ، ۱۲۰ و ...  با صرف هزینه های لازم از محل اعتبارات جاری و عمرانی درخیابانهای نگارســتان ۲۲ ، 
شهید نقاوت ، سی متری امام خمینی  و کوچه های مرتبط  و همچنین روستای امام زاده باقر شهر صالحیه جمعا به طول 
۴۳۰۰ متر به همراه  اصلاح و بهسازی تعداد  ۱۲۰ رشته انشعاب فرسوده  و شناسائی و تبدیل به مجاز ۴۴ رشته انشعاب 

غیر مجاز انجام  و به اتمام رسید.
مدیر آبفای صالحیه خاطر نشان کرد : آب آشامیدنی این شهر و روستاهای تابعه با کمیت و کیفیت مطلوبی تامین و توزیع 
میگردد و بمنظور افزایش ظرفیت فعلی آب شرب  عملیات حفر یک حلقه چاه  به همراه احیا ء و بهسازی ۴ حلقه چاه دیگر 

طی ۶ ماه اول امسال صورت پذیرفت . 
 وی با اشــاره به   ایزوله نمودن شبکه و ساماندهی خطوط آبرسانی یادآور شد :  به منظور مدیریت مطلوب شبکه  یک 
دستگاه شیر آتش نشانی ایستاده و ۳۰ دستگاه شیر کشویی و ۴۵ فقره مرئی سازی و همسطح سازی دریچه های  مفقودی 

انجام و در مدار بهره برداری قرار گرفت . 

برگزاری جلسه هماهنگی جهت سوخترسانی پایدار به نیروگاه علی آباد
گرگان- خبرنگار فرصت امروز: مدیر شرکت ملی پخش فراورده های نفتی منطقه گلستان از برگزاری جلسه همانگی 
جهت سوخترسانی پایدار به نیروگاه علی آباد در فصل سرما در سالن اجتماعات این شرکت خبر داد.سید محمد حسینی 
ضمن اعلام این خبر افزود: به منظور آمادگی در جهت تامین ســوخت نیروگاه حرارتی علی آباد و بررسی وضعیت ذخیره 
ســازی و برآورد ســوخت مورد نیاز در زمستان پیش رو جلسه ای با حضور مدیر عامل شرکت ملی گاز استان، مدیر عامل 
نیروگاه علی آباد و دیگر اعضا برگزار شد.وی اظهار داشت: حمل و تخلیه به موقع سوخت جایگزین در نیروگاه علی آباد یکی از 
وظایف اصلی این شرکت بوده که با توجه به احتمال افت فشار گاز طبیعی در فصول سرد سال باید همچون سنوات گذشته 

نیزصورت پذیرد.
مدیر شــرکت ملی پخش فراورده های نفتی منطقه گلستان گفت: براساس تاکیدات صورت گرفته از سوی وزارت نفت 
اولویت اصلی مصرف سوخت در نیروگاه ها با گاز طبیعی بوده و استفاده از سوخت مایع)نفتگاز( بعنوان سوخت جایگزین 
در دستور کار قرار داده شده که با برنامه ریزیهای انجام شده و استفاده از ظرفیتهای عملیاتی موجود مشکلی جهت تامین 
و ذخیره سازی این فراورده در نیروگاه نخواهیم داشت.این مقام مسئول، برگزاری جلسات با شرکت ملی گاز استان، انجام 
بازدید های مشترک با سازمان های ذیربط از مصرف کنندگان عمده در بخش صنایع، کنترل و نظارت بر فرایند سوخترسانی 
به نیروگاه ها و استفاده حداکثری ازظرفیت های حمل و نقل فرآورده های نفتی را ازجمله اقدامات موثر منطقه برای تامین 

بموقع سوخت نیروگاه  و مصرف کنندگان عمده استان برشمرد.

رفع مشکل مخابراتی روستاهای زینب آباد وقره قاچ شهرستان رامیان
گرگان- خبرنگار فرصت امروز: مشــکل ارتباطات مخابراتی روستاهای زینب آباد وقره قاچ از توابع شهرستان رامیان 
برطرف شد .مهندس جلال رجبلو با اعلام خبررفع مشکل ارتباطی روستاهای زینب آباد وقره قاچ طی عملیات جابجایی کافو 
وبهسازی شبکه ، از اجرای طرح توسعه وافتتاح پروژه ارتباط رسانی مسکن فرهنگیان نیز سخن گفت وافزود : این پروژه با 
اعتباری بالغ بر یک میلیارد و۶۰۰ میلیون تومان اجرا شده وبیش از ۱۵۰ خانوار این منطقه از سرویس اینترنت پرسرعت 
وتلفن ثابت بهره مند شدند .رئیس اداره مخابرات شهرستان رامیان توسعه کافو در مرکز شهرستان رامیان ، راه اندازی پروژه 
ارتباط رسانی به مسکن مهر دلند وپوشش دهی آنتن همراه اول واینترنت پرسرعت همراه واجرای عملیات توسعه ارتباطات 
سیار در سطح شهرستان را ازاهم اقدامات انجام شده توسط مخابرات این شهرستان عنوان کرد وگفت : ارتباطات مخابراتی 
مطلوب وبا کیفیت براساس نیاز مردم منطقه با تلاش های مستمر در اداره مخابرات شهرستان رامیان در اختیار مردم قرار 

خواهد گرفت ورضایت مندی حداکثری مشتریان از اولویت ویژه ای برخوردار است.

اهواز - شبنم قجاوند: مدیرعامل و رئیس هیئت مدیره شرکت ملی 
حفاری ایران گفت: کشور ما در زمان حاضر بزرگترین ناوگان دکل های 

حفاری خشکی را در خاورمیانه دارد. 
دکتر حمید رضا گلپایگانی درنشست با دانشجویان اولین اردوی علمی 
راهیان پیشــرفت، ۱۲۰ نفر از دانشجویان بسیجی دانشگاه های استان 
خوزستان در سالن اجتماعات ساختمان مرکزی شرکت در اهواز افزود:  
از مجموع دکل های حفاری خشــکی و  دریایی در کشور ۷۲ دستگاه 

حفاری سبک، سنگین و فوق سنگین در تملک این شرکت  است. 
وی اظهار کرد: شرکت ملی حفاری ایران علاوه بر دارا بودن بزرگترین 
ناوگان حفاری در منطقه با برخورداری از منابع انسانی متخصص، مجرب 
و کارآزموده مجهز ترین امکانات فنی و مهندســی را برای ارائه توامان 
خدمات فنی و مهندســی صنعت حفاری دارد که این ویژگی از مزیت 
های منحصر بفرد این شــرکت در قیاس با شرکت های بزرگ  حفاری 

در جهان می باشد. 
گلپایگانی با اشــاره به روند صعودی توســعه فعالیت ها و خدمات 
تخصصی این شــرکت به صنعت نفت کشــور و نقش بی بدیل آن در 
فرآیند تولید گفت:  تا پیش از تاسیس شرکت ملی حفاری ایران به فرمان 
امام  خمینی ) ره (  صنعت حفاری در ایران به طور کامل در اختیار شرکت  
های غربی و توسط آنها مدیریت  می شد و کارکنان ایرانی بیشتر کارهای 

یدی را برعهده داشتند و این صنعت ۱۰۰ درصد وابسته به خارج بود.

 مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران به اهداف جهاد تبیین اشاره و 
افزود: در تشریح نقش و ویژگی های این شرکت و عملکرد آن باید تصریح 
کرد: امروز صنعت حفاری در ایران ۱۰۰ در صد بومی و متخصصان ایرانی 
این توانمندی را دارند که در هر نقطه از جهان و هر شــرایط اقلیمی و 

سازندی به نحو مطلوب حفاری چاه های نفت و گاز را انجام دهند .
وی اظهار کرد: این شرکت به موازات توسعه ناوگان عملیاتی و خدمات 
فنی و مهندسی در راستای  تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی با هم افزایی 
و همکاری مســتمر و موثر با مراکز علمی و پژوهشــی و سازندگان و  
صنعتگران داخلی و دانش بنیان ها ساخت اجزا اصلی دستگاه حفاری 
و  قطعات و تجهیزات کلیدی و پرمصرف  کاربردی را سال ها است در 

دستور کار و اولویت برنامه ها قرار داده و توفیقات ارزشمندی  در راستای 
خودکفایی و خوداتکایی در این صنعت راهبردی داشته است. 

گلپایگانی با ابراز خشــنودی و تشکر از دست اندرکاران برگزاری این 
نشست ، برای دانشجویان بسیجی آرزوی موفقیت کرد و از آنان خواست 

تا در کسب علم و دانش تلاش مضاعف نمایند  .
در این نشســت که تعدادی از مدیران و مســئولان شرکت حضور 
داشتند ، محمد علی بیگ زاده مدیر پژوهش، فناوری و مهندسی ساخت 
شرکت در باره فعالیت های پژوهشی و تحقیقاتی و همکاری با دانشگاه 

ها و مراکز علمی و پژوهشی مطالبی بیان داشت. 
همچنین آقای شــاهوار پور مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه های 
اســتان در زمینه  طرح راهیان پیشــرفت و برنامه بازدید و آشــنایی 
دانشجویان بسیجی از مجموعه ها و  واحدهای صنعتی در سطح استان   

توضیح داد.
در این نشست مدیر عامل شرکت ملی حفاری ایران به پرسش های 
دانشجویان که در رشته های مختلف  به تحصیل اشتغال دارند، پاسخ 

داد.
دانشجویان بسیجی دانشگاه های استان خوزستان قبل از این نشست 
از دســتگاه های حفاری ۴۷، ۵۸ و ۸۸ فتح که در میدان نفتی اهواز در 
حال حفر چاه های نفت می باشند بازدید و از نزدیک ضمن آشنایی با 

بخش های دکل در جریان نحوه عملیات حفاری  قرار گرفتند.

ساری - دهقان : کلنگ آغاز عملیات اجرایی طرح گازرسانی به ۲ 
روستای لاسم و زیار در بخش لاریجان شهرستان آمل با اعتبار بیش از 

۹۰ میلیارد تومان به زمین زده شد.
به گزارش خبرنگار مازندران به نقل روابط عمومی شرکت گاز استان 
مازندران، "محمدحسن یحیی نژاد" مدیر مهندسی و اجرای طرحهای 
شــرکت گاز مازندران با اظهار این که طی کمتر از یکسال گازرسانی به 
این ۲ روســتا به بهره برداری خواهد رسید، گفت: یکهزار و ۱۰۰ خانوار 

این ۲ روستا از نعمت گاز بهره مند می شوند.
وی با توضیح این که ۴۵ کیلومتر شــبکه گــذاری باید در این طرح 
عملیاتی شــود، ادامه داد: از ۵۵ روستای بخش لاریجان واقع در جاده 
هراز آمل، شــهر رینه و چهار روستای این بخش از نعمت گاز به روش 
سی ان جی برخوردارند و  شبکه گذاری داخلی ۱۸ روستای این بخش 

کوهستانی نیز اجرا شده است.
مدیر مهندســی شــرکت گاز مازندران با ذکر این نکته که در حال 

حاضر شــبکه گاز به دورترین و صعب العبورترین نقاط استان رسیده 
است، گفت: اکنون عملیات گازرسانی ۱۵۰ روستای مناطق کوهستانی 
در حال اجراســت و ۲۵۰ روستا در مرحله انتخاب پیمانکار گازرسانی 

قرار دارند.

یحیی نژاد افزود: مازندران از سه نقطه به خط لوله گاز سراسری وصل 
می شود تا  همه مناطق شهری و روستایی تحت پوشش کامل گازرسانی 

قرار بگیرند.
وی با بیان اینکه شــهرهای کوهستانی گزنگ، کجور، پلور و بلده در 
مرحله گاز رســانی قرار دارند، یادآور شد: طبق برنامه سه نقطه شامل 
اتصال خط لوله انتقال گاز از امامزاده هاشم)ع( در جاده هراز، گدوک در 
محور فیروزکوه و سه هزار تنکابن از طریق محور الموت قزوین به شبکه 

گازرسانی استان متصل می شوند.
گفتنی اســت در حال حاضر ۹۹.۹ درصد خانوارهای شــهری و ۹۶ 
درصد خانوارهای روســتایی از نعمت گاز بهره مند هستند و این استان 

از نظر مشترکان خانگی با ۹۲ درصد رتبه دوم کشور را عهده دار است.
این مراســم با حضور دکتر رضا حاجی پور نماینــده مردم آمل در 
مجلس شورای اسلامی و جمعی از مسئولین شهرستانی در محل مسجد 

روستای لاسم شهرستان آمل برگزار شد.

قزوین- مســعود زارع: شــهردار محمدیه از اجرای سه طرح در 
مهــرگان با حدود ۴۰ میلیارد تومــان اعتبار خبر داد و تجهیز و تامین 

نیروی انسانی کلانتری ها را ضروری بیان کرد.
محمد پیری به اجرای ســه طرح در شهر مهرگان اظهار کرد: در فاز 
نخست، فنس کشــی و اجرای حفاظ کانال مادر مهرگان به طول ۲.۵ 
کیلومتر با فاصله ۱۰۰ متر از محدوده مسکونی اجرا شد که از ضروریات 

بود چرا که جان مردم در معرض خطر بود.
وی افزود: در فاز دوم، احداث جاده ســلامت به طول ۲.۵ کیلومتر و 
عرض هشت متر و در فاز سوم احداث پارک ساحلی هشت هکتاری در 
دســتور کار قرار دارد که اعتبار اجرای این سه طرح حدود ۴۰ میلیارد 

تومان است.
شهردار محمدیه در ادامه با اشــاره به نیازهای سازمان آتش نشانی 
جهت ارائه خدمات بیشــتر، گفت: نردبان برای ساختمانهای بلندمرتبه 
طبق اذعان کارشناسان آتش نشانی، پاسخگوی همه اتفاقات نخواهد بود 

چرا که سازه خاصی دارد و امکان استقرار آن نیست.

پیری اضافه کرد: موضوع پهباد را هم برای اطفای حریق بررسی کردیم 
که برای اطفای حریق خیلی خوب است اما برای امداد نمی تواند کاری 

انجام دهد.
وی تعــداد بلوک های مهــرگان را یک هــزار و ۱۳۰ بلوک ذکر و 

خاطرنشان کرد: راه و شهرسازی به عنوان سازنده بلوکهای مهرگان باید 
نسبت به تعبیه و نصب سیستم رایزرهای خشک اقدام می کرد که این 

مهم اجرا نشده و هزینه هنگفتی نیاز است.
این مسئول بیان کرد: با نصب تیربرق در پارکینگ عمومی مهرگان، 
این پــروژه مورد بهره برداری قرار می گیرد این در حالی اســت که از 
بنیاد مســتضعفان هم دعوت به عمل آمده و مقرر شده سه پروژه برای 

مهرگان تعریف شود.
شــهردار محمدیه هزینه نگهداری پارک های شهر مهرگان را پنج 
میلیارد تومان عنوان کرد و افزود: شهرداری محمدیه در تعامل با نیروی 
انتظامی مساعدتهای لازم را داشته که می توان به اختصاص زمین برای 
احداث ساختمان کلانتری اشاره کرد؛ مهرگان از نظر امنیتی و انتظامی 
ضعیف اســت گرچه دو کلانتری داریم اما از تجهیزات، نیروی انسانی و 
استقرار آنها خبری نیست و ساختار تشکیلاتی نیروی انتظامی محمدیه 
باید در حد یک شهرستان باشــد و برای امنیت پایدار باید ساختار آن 

را ایجاد کنیم.

اسلامشهر - سحر عمروانی: بهزاد شــعبانی، مدیر منطقه یک 
شهرداری ضمن اشاره به عملکرد قابل قبول منطقه یک درشش ماهه 
نخست سال پروژه های در حال اجرا ی منطقه را یکی از پروژه های مهم 

وکارگشای شهرستان برشمرد. 
بهزاد شعبانی مدیر منطقه یک شهرداری اسلامشهر ضمن اشاره به 
فعالیتهــای عمرانی صورت گرفته در طی ماههای اخیر در منطقه یک 
اسلامشــهر به چند پروژه مهم در ســطح منطقه اشاره و گفت :اجرای 
کمربندی شمالی و ۲۴ متری کنار گذر ریل راه آهن از پروژه های مهم 
وکارگشای شهرستان است که تکمیل و بهره برداری از این دو پروژه در 
کاهش بخش عظیمی از بار ترافیکی اسلامشــهر نقش بسزایی خواهد 

داشت .
وی همچنین افزود: این پروژه ها با نظارت دقیق و مســتمر اعضای 
شــورای اسلامی شهر ، شــهردار اسلامشــهر ومعاونت فنی و عمرانی 
شــهردای در حال اجرا می باشــد و بصورت مستمر و هفتگی گزارش 

پیشرفت پروژه ها ارئه و بحمدالله تا کنون خللی در روند پیشرفت نداشته 
و با تمام توان کار ها پیگیری میشود.

لازم به ذکر است در همین راستا املاک و اراضی که در طرح مذکور 
واقع شــده بودند برابرقوانین جاری و تعامل و توافق با مالکین قسمت 
عمده کار و توافق و تملک و ازاد ســازی انجام و مابقی کار در دســت 

اقدام است .
مدیر منطقه یک اشاره ای هم به آسفالت معابر اصلی و فرعی سطح 
منطقه داشته و گفت : در پخش آسفالت مکانیزه پیشرو مناطق ششگانه 
اسلامشهر بوده ایم ، بطوریکه از ابتدای سال جاری تا کنون در خصوص 
ساماندهی معابر عمومی ۵ هزار و ۲۰۰ متر مربع آسفالت مکانیزه و دستی 
، ۱۴۲۰متر مربع زیر ســازی معابر، بالغ بر ۲۶۵۰ متر مربع همســطح 
ســازی پیاده رو)کفپوش( و بالغ بر ۹۶۴۲ مترطول جدولگذاری صورت 
گرفته است که در مجموع یک اتفاق بزرگ در خصوص ساماندهی معابر 

عمومی منطقه محسوب می گردد.

مدیرعامل شرکت ملی حفاری در جمع دانشجویان بسیجی دانشگاه های استان خوزستان

ایران بزرگترین ناوگان خشکی دکل های حفاری را در خاورمیانه دارد

عملیات اجرایی گازرسانی به ۲ روستای کوهستانی بخش لاریجان آمل آغاز شد

شهردارمحمدیه:

پروژه ایمن سازی کانال آب مهرگان به اتمام رسید

کاهش بار ترافیکی شهر با اتمام پروژه کمربندی شمالی و ۲۴ متری کنار گذرراه آهن

؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟

؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟

رشت- خبرنگار فرصت امروز: جلسه هم اندیشی رییس شورای 
شهرستان و شهردار رشت، معاون شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان 
و رییس اداره برق شهرســتان رشــت در راستای طرح جامع مدیریت 

شهری و افزایش تعاملات بین دستگاهی برگزار شد.
به گزارش واحد خبر مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شــهرداری 
رشت - ظهر روز شنبه هفتم آبان ۱۴۰۱ جلسه ای با حضور سید امیر 
حسین علوی شــهردار رشــت، مجید عزیزی رییس شورای اسلامی 
شهرستان رشت، معاون شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان، رئیس 
اداره برق شهرســتان رشت و معاونین شهرداری رشت در راستای طرح 
جامع مدیریت شهری و با هدف افزایش تعاملات بین دستگاهی برگزار 

شد.
سید امیر حسین علوی شــهردار رشت در این جلسه در مورد طرح 
جامع مدیریت شهری، موضوعاتی را مطرح کرد و با تاکید بر اینکه برای 
موفقیت در مدیریت شــهری به تعامل بین دستگاهی نیاز است، یادآور 

شد: شــهرداری تنها دستگاهی است که طیف وسیعی از خدمات را به 
شهروندان ارائه میدهد و وجود تعاملات بین دستگاهی برای آن از اهمیت 

ویژه ای برخوردار است.
شهردار رشــت به بررسی راهکارهای ارتقاء ســطح همکاریهای دو 
مجموعه در مسیر افزایش رفاه شهروندان پرداخت و گفت: خط کشی و 
فاصله گذاری در عملکرد دستگاهها و دوایر مختلف از منظر افکار عمومی 
وجود ندارد و ارزیابی نهایی مردم از خدمات نظام اداری کشور، برپایه کل 
اقدامات اجرایی صورت می پذیرد، بنابراین باید همه دستگاهها با یکدیگر 

همپوشانی لازم را داشته باشند.
سید امیر حسین علوی وجود تعامل بین بخشی دستگاهها را منجر 
به رقم خوردن رویدادها و ارائه خدماتی مطلوب به لحاظ کمی و کیفی 
به شهروندان دانســت و تاکید کرد: بسیاری از رخدادهایی که در شهر 
رشت به واسطه هماهنگی بین بخشی حادث شده، ارتقاء کیفیت زندگی 

شهروندان و رفاه حال آنان را به همراه داشته است.

مجید عزیزی رییس شــورای اسلامی شهرســتان رشت نیز در این 
جلســه مواردی را ذکر کرد و عنوان داشت: رسیدگی بدون فوت وقت و 
در کمترین زمان، حق تمام شهروندان است و نباید به دلیل بروکراسی 

اداری رسیدگی به درخواستها و مطالباتشان زمان بر شود.
رییس شورای اسلامی شهرستان رشت با تاکید بر اینکه دستگاههای 
خدمت رســان باید با مدیریت شــهری هماهنگ باشند، تصریح کرد: 
مدیریت شهری اعم از شورای اسلامی شهر و شهرداری رشت در راستای 
ایجاد تعامل بیشــتر بین دســتگاهی و همچنین ارائه خدمات بهینه و 

مطلوب تر به عموم شهروندان از هیچ کوششی دریغ نخواهد کرد.

در راستای طرح جامع مدیریت شهری برگزار شد

 جلسه هم اندیشی رییس شورای شهرستان 
و شهردار رشت با مسئولان شرکت توزیع برق
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نویسنده: علی آل علی

از قدیم گفته اند »همه چیز را همگان دانند«؛ ترجمه این 
ضرب المثل در دنیای کسللب و کار تاکیللد بر کار تیمی و 
گفت وگوهای طولانی اسللت. شللاید صحبت های سرپایی 
بین دوستان قدیمی امری رایج باشد، اما وقتی پای برندها 
وسط باشللد، دیگر هیچ چیز شوخی بردار نیست. به همین 
خاطر کارآفرینان ترجیح می دهند کار تیمی شان را در قالب 
جلسللات حرفه ای پیش ببرند. همانطور که مهندسان ناسا 
برای ارسللال سفینه های فضایی از قبل دور یک میز بزرگ 
جمع می شللوند تا همه چیز را چک کنند، کارآفرینان هم 
برای تصمیم گیری های مهم نیاز به یک جلسلله درسللت و 
حسللابی دارنللد. وگرنه تصمیمات شللان سللر از ناکجاآباد 

درخواهد آورد.
کارآفرینانللی که تا حالا تجربه برگزاری جلسللات کاری 
نداشللته اند، معمولا همین که روز و سللاعت یک جلسه را 
مشللخص می کننللد دیگر انتظللار ایده های نللاب از طرف 
حاضران را می کشند. قبول دارم تصمیم گیری برای یک کار 
نیمی از موفقیت اسللت، اما شللما باید کمی هم از مدیریت 
جلسات کاری سللر دربیاورید. وگرنه جلسات تان چیزی به 
غیللر از اتاف وقت و صدالبته کلللی بودجه بی زبان معنای 

دیگری نخواهد داشت. 
اگر شللما هم بارها و بارها از جلسللات کاری بدون هیچ 
دسللتاورد مهمی خارج شللده اید یا پیش خودتان گفته اید 
»این دیگر چه جلسلله مزخرفی بود«، این مقاله دردتان را 
دوا خواهللد کرد. هدف اصلی ما در ادامه بررسللی بعضی از 
مهمترین تکنیک ها برای مدیریت اسللتاندارد جلسللات در 
دنیای کسللب و کار است. اینطوری نه تنها وقت تان را هدر 
نمی دهید، بلکه تکلیف تصمیمات مهم شرکت هم مشخص 

می شود. 
انتخاب هدف روشن: شروعی بی نظیر برای جلسات

اصللا چرا باید جلسللات کاری تشللکیل داد؟ قبول دارم 
اسللتفاده از ایللده و نظرات بقیه به انللدازه کافی منطقی به 
نظر می رسللد، اما هنوز هم عامت سوال در ذهن آدم باقی 
می ماند. اینکه وقت کلی از آدم های مهم شرکت را برای یک 
مسللئله بگیریم، باید حتما توجیه درست و حسابی داشته 
باشللد. وگرنه کم کم حتی یک نفر هم برای شما تره خُرد 
نخواهد کرد. درسللت به همین خاطللر ما اولین توصیه مان 
بللرای برگزاری جلسللات مفیللد را بر مللدار انتخاب هدف 
مشخص توسعه داده ایم. خب انتظار اینکه مدیر یک جلسه 
درباره موضوعات اصلی اطاعات دقیقی داشته باشد خیلی 

خواسته بزرگی نیست، مگر نه؟
ما در روزنامه فرصت امروز شعارمان درباره جلسات بسیار 
ساده است: »بدون هدف هیچ جلسه ای در کار نیست!«. اگر 
شما هدف مشخصی برای جلسه دلخواه تان نداشته باشید، 
برگزاری اش هیچ دردی از شللرکت دوا نخواهد کرد. پس به 
جای اینکه چند سللاعت روی مللخ همکاران تان راه رفته و 
اعصاب همه را بلله هم بریزید، از همان اول تکلیف تان را با 
خودتان روشللن کنید. مثا اگر دنبال راه حلی برای بحران 
ریزش مشتریان وفادار شرکت هستید، باید آن را خیلی رُک 
و پوست کنده به همه اعام کنید. اینطوری اعضای شرکت 
قبل از اینکه سللر جلسه حاضر شللوند، کمی درباره مسئله 

موردنظر فکر خواهند کرد. 
باور کنید یا نه، وقتی هدف یک جلسلله مشللخص باشد، 
خیلی زودتر از آنچه فکرش را بکنید تمام می شود. آن وقت 
دیگر لازم نیست با هزار بدبختی جلوی چرت زدن تان وسط 

سخنرانی بقیه را بگیرید!
ملاقات در فضاهای متفاوت: خداحافظی با دفتر کار

برگللزاری جلسللات در دفتر کار برای کسللب و کارهای 
B2B که معمللولا با نمایندگان برندهای بزرگ سللر و کار 
دارنللد، جای هیچ حرف و حدیثللی ندارد. با این حال وقتی 
پای برندهای معمولی وسط باشد، اوضاع از زمین تا آسمان 
متفاوت اسللت. اصا چه کسللی گفته جلسات بین اعضای 
شللرکت باید همیشه در دفتر مدیریت انجام شود؟ خب هر 
که باشد بعد از سه چهار بار جلسه در دفتر مدیرعامل دیگر 
دل و دماغی برای حضور در آن نخواهد داشت. آن وقت موج 
آدم های خواب آلود وسط سخنرانی شما یا بقیه اعضای تیم 

مدیریت سر و کله اش پیدا می شود. اگر فکر می کنید اوضاع 
امکان ندارد از این بدتر شود، کافی است به تصمیماتی فکر 
کنید که از دل چنین جلسللات پللر از آدم های خواب آلود 

بیرون می آید!
تکنیک موردنظر ما در این بخش خیلی سللاده و در عین 
حال تاثیرگذار است. کافی است یکبار هم که شده برگزاری 
جلسللات کاری در فضایی به غیر از دفتر شرکت را امتحان 
کنید. مثا در کافی شاپ نزدیک شرکت یا یکی از پارک های 
اطراف که آلاچیق هم دارد، یک دورهمی دوسللتانه برگزار 
کنید. اینطوری فضای جلسات دیگر خیلی خشک و بی روح 
نخواهد بود. به عاوه، گاهی اوقات بعد از یک جلسه طولانی 
کارمندان تان را با بلیت مسللابقه فوتبال یا یک فیلم کمدی 
غافلگیللر کنید. شللما را نمی دانم، ولی من کلله بعد از یک 
جلسلله طولانی به هیچ چیز جز یک تفریح لذت بخش فکر 

هم نمی کنم.

وقتی شما در فضایی تازه و صمیمی با اعضای شرکت یا 
مشتری تان جلسه می گذارید، آنها تمایل بیشتری برای بروز 
حرف دل شللان خواهند داشت. بنابراین دیگر لازم نیست با 
هزار زحمت نظر هر کدام را از زیر زبان شان بیرون بکشید. 
یادتان باشد اگر در یک جلسه هیچ کس حرف دلش را نزند، 

باید فاتحه آن جلسه را خواند. 
دور آدم های زیاد را خط بکشید: حاضران کمتر، 

جلسه بهتر!
مللا در روزنامه فرصت امروز همیشلله قبللل از اینکه یک 
جلسه کاری برگزار کنیم از خودمان می پرسیم واقعا حضور 
این همه آدم ضروری اسللت؟ شاید باورتان نشود ولی اغلب 
اوقات چند نفری هسللتند که با کمی سختگیری از جلسه 
خط می خورند. وضعیت شما در اینجا مثل سرمربی فوتبالی 
اسللت که بیسللت تا بازیکن دارد اما فقط برای یازده تا در 
ترکیللب اصلی جا هسللت. پس قبل از اینکلله داور تیم تان 
را جریمه کند، چند تللا از بازیکنان را روی نیمکت ذخیره 

بنشانید. چه بسا در بازی های بعدی به آنها فرصت برسد.
احتمالا الان دارید پیش خودتان فکر می کنید جلسللات 
کوچک اصا فایده ای ندارد. اگر در قدم اول هدف جلسه تان 
را کاما دقیق انتخاب کرده باشید، دیگر جایی برای چنین 
سوالاتی باقی نمی ماند. خب وقتی کار شما مثا فقط درباره 
روابط عمومی است، اصا چرا دپارتمان بازاریابی باید در آن 

حضور داشته باشد؟
یکی از قوانین جالبی که درباره تعداد نفرات حاضر در یک 
جلسلله کاری وجود دارد، مربوط به جف بزوس اسللت. این 
کارآفرین موفق همیشه جلساتش را طوری برگزار می کند 
که یک پیتزا جوابگوی همه حاضران باشللد. پس اگر تعداد 

حاضران در جلسه آنقدر زیاد است که عما باید ده ها پیتزا 
سللفارش دهید، احتمالا نتیجه کارتان اصا خوب نخواهد 

بود. 
یادتان باشللد یک مدیر ارشد معمولا 18 ساعت در هفته 
درگیر جلسللات کاری اسللت. با این حسللاب اگر خروجی 
جلسه کاما حرفه ای نباشد، اصا ارزش زمان تان را نخواهد 
داشللت. چه بسا همین جلسات بی نتیجه دست آخر اعتبار 
حرفه ای تان را زیر سللوال ببرد. بنابراین قبل از اینکه صدای 
همه به آسللمان بلند شود، شللروع به استفاده از روش جف 
بللزوس کنید. اینطوری دیگر مشللکلی برای ادامه مسللیر 

کارآفرینی نخواهید داشت. 
دیر نکنید: وقت شناسی و دیگر هیچ

فرض کنید به یک جلسلله کاری مهم دعوت شللده اید و 
مدیرعامل شللرکت قرار است در آن سخنرانی داشته باشد. 
احتمالا سللاعت برگزاری این جلسلله اول صبح خواهد بود. 

حالا اگر خود مدیرعامل با تاخیر نیم سللاعته سللر جلسلله 
حاضر شللود، چلله فکری پیش خودتان می کنید؟ شللما را 
نمی دانم، ولی برای من که اهمیت آن جلسلله کاما از بین 
می رود. خب مگر می شللود جلسلله ای مهم باشد و مدیرش 

آخر از همه سر و کله اش پیدا شود؟
ما در روزنامه فرصت امروز معتقدیم کارآفرینان می توانند 
بین 5 تا 10 دقیقه تاخیر برای حضور در جلسللات داشللته 
باشند؛ چراکه جمع شللدن همه افراد سر یک میز همیشه 
زمانبر است. با این حال تاخیرهای بیشتر از این دیگر هیچ 
توجیهی ندارد. همانطور که سانس های سینما معمولا نهایتا 
با چند دقیقه تاخیر شللروع می شللود، شللما هم باید فقط 
تاخیرهای خیلی کوتاه داشللته باشللید. وگرنه آن سانس را 

کاما از دست خواهید داد. 
شللاید فکر کنید دیر کردن سللر جلسللات کاری یکی از 
عادت های قدیمللی کارآفرینان اسللت. در این صورت باید 
بگوییم کمی دراشتباهید؛ چراکه همیشه نباید تقصیرها را 
گردن کارآفرینان انداخللت. گاهی اوقات انتخاب زمان های 
نامناسللب همه را به دردسر می اندازد. مثا فرض کنید یک 
جلسه کاری رأس ساعت هفت صبح زمان بندی شود. خب 
کاما واضح اسللت هیچ کس حوصله حضور در جلسات آن 
هم در این سللاعت عجیب را ندارد. پس اصا بعید نیسللت 
نتیجه کارتان افتضاح از آب دربیاید. به عاوه، زمان انتخابی 
شما باید کاما رُند باشد. مثا ساعت 9 صبح خیلی بهتر از 
8:48 دقیقه خواهد بود. فکر می کنم شللما هم قبول داشته 
باشید کمتر کسللی در چنین زمان های عجیبی سر جلسه 

حاضر می شود؛ مگر نه؟
اگر شما همیشه سر وقت به جلسه تان برسید و زمان های 
درستی هم برای آن انتخاب کنید، دیگر دلیلی برای تاخیر 
بقیه باقی نمی ماند. اینطوری جلسللات تان سر وقت شروع 
شللده و همه شش دانگ حواس شان به شما خواهد بود؛ به 

همین سادگی.
تعیین زمان پایان جلسه: جلسات طولانی ممنوع!

هر چیللزی در این دنیا یک روزی تمام می شللود؛ حتی 
زمان مدیریت شما بر کسب و کارتان. با این حساب تکلیف 
جلسات کاری از قبل مشخص است. شما قرار نیست برای 
همیشلله یک جلسلله کاری را طول دهیللد. در عوض باید 
سللر وقت آن را شللروع و به موقع هم تمامش کنید. وگرنه 
اوضاع تان حسللابی به هم خواهد ریخت. بی شک هیچ کس 
دوسللت ندارد در جلسه ای که اصا معلوم نیست کی تمام 
می شود، حضور داشته باشللد. هرچه باشد حتی مهمترین 
کنفرانس هللا و رویدادهای دنیا هم بعد از چند روز به تاریخ 
می پیوندد. بنابراین شما قبل از اینکه جلسه تان شروع شود 
باید درباره زمللان پایان آن فکر کنیللد. اینطوری حاضران 
احسللاس زندانی هایی بللا حبس های طولانللی را نخواهند 

داشت. 
شللاید برای تان عجیب باشللد، اما اغلب کارآفرینان پس 
ذهن شللان زمان لازم برای هر جلسه را به خوبی می دانند. 
مثا اگر شللما قصللد دارید دربللاره اسللتراتژی های جدید 
بازاریابی با اعضای بخش مارکتینگ صحبت کنید، احتمالا 
کارتان بیشتر از دو ساعت طول نمی کشد. بنابراین اگر زمان 
بیشتری برای جلسات تان تعیین کنید، فقط وقت و انرژی 

شرکت را هدر داده اید؛ نه چیزی بیشتر.
از آنجایی که این روزها جلسللات کاری از قبل هماهنگ 
می شود، شللما باید زمان شللروع و پایان را در ایمیل برای 

حاضللران قید کنید. اوضاع اینجا دقیقا مثل یک کنسللرت 
است که همه با بلیت سر ساعت در سالن حاضر شده و بعد 
از یک ساعت اجرا روانه خانه های شان می شوند. پس به جای 
اینکه همه چیز را در لحظه مشخص کنید، از قبل همه را در 

جریان کارتان قرار دهید. 
ترک عادت رسیدگی به کارهای متعدد: مهمترین 

بخش مدیریت جلسات
آیا تللا حالا برای تان پیش آمده همزمللان چندین کار را 
با هم انجام دهید؟ بی شللک نه تنها کارآفرینان، بلکه مردم 
عادی هم در طول روز کلی کار را با هم انجام می دهند. شاید 
فکر کنید این روش یکی از الگوهای بی نهایت کاربردی برای 
زندگی بهتر محسللوب می شللود، اما وقتی پای کیفیت کار 
وسط باشد همه چیز به هم خواهد ریخت. هرچه باشد حتی 
ربات های هوشللمند هم نمی توانند کلی کار را در آن واحد 
انجام دهند. پس چرا فکر می کنید باید همیشه کلی کار را 

با هم جلو ببرید؟
شاید فکر کنید مخالفت های ما با انجام چند کار به طور 
همزمان بیشتر از سر تفکر قدیمی مان است، اما راستش را 
بخواهید ماجرا خیلی عمیق تر از این حرف هاست. براساس 
گزارش موسسلله هاروارد بیزینس ریویو، انجام چند کار در 
کنللار هم تا 40 درصللد از کارایی آدم را کاهش می دهد. به 
زبان خودمانی شما با این دست فرمان شاید کارتان را تمام 

کنید، اما کیفیتش اصا تعریفی نخواهد داشت. 
بی شک گپ زدن درباره مشکات انجام هزاران کار در آنِ 
واحد خیلی راحت تر از ترک این عادت قدیمی اسللت. خب 
اگر همه چیز با حرف زدن حل می شد، این روزها باید کلی 
ایان ماسللک و جف بزوس در دنیای کسب و کار به چشم 
می خللورد. از آنجایی که ما در روزناملله فرصت امروز اصا 
میانه خوبی با حرف های بی سللر و ته نداریم، در این بخش 
چندتا توصیه سللاده و کاربردی برای تمرکز بر روی فقط و 
فقط یک کار در جلسللات پیش روی تان قرار خواهیم داد. 

پس لطفا شش دانگ حواس تان را جمع کنید:
تعیین وظایف: دوره مدیریت یک تنه جلسات   •
کاری خیلی وقت پیش تمام شده و دیگر خبری از این مدل 
قهرمان بازی ها نیسللت. در عوض هر کسللی در جلسه باید 
وظیفه مشخصی داشته باشد. مثا شما به عنوان مدیر باید 
روند کلی جلسه را ساماندهی کنید. بقیه حاضران بسته به 
تخصص شان باید زمانی مشخص برای سخنرانی یا اظهارنظر 
داشللته باشللند. خب اگر قرار باید فقط یک نفر در جلسات 
حرف بزند، دیگر اسم آن کنفرانس خواهد بود. پس همین 
حالا دور سللخنرانی های طولانی در جلسللات کاری را خط 

بکشید. 
خامللوش کللردن تلفن ها: تلفن همللراه ابزار   •
بسللیار خوبی برای دسترسی به اطاعات یا رفع خستگی با 
بازی های جذاب است، اما نه در جلسات کاری. وقتی شما در 
یک جلسه کاری همه حواس تان پیش گوشی های هوشمند 
باشد، دیگر چیزی از آن متوجه نخواهید شد. به طور مشابه، 
خیلی از حاضران هم وقتی فقط درگیر گوشی شان هستند 
اصا فرصتی برای اظهارنظر پیدا نمی کنند. به همین خاطر 
خیلی از کسللب و کارهللا از قانونی مشللابه پمپ بنزین ها 
استفاده می کنند. بر این اساس هیچ کس حق ندارد در طول 

جلسه حتی به تلفنش دست هم بزند. 
تقسللیم زمان بین اعضا: هملله اعضای یک   •
جلسلله باید فرصتی بللرای اظهارنظر در طللول بحث های 
مختلف داشللته باشند. اگر شما این زمان را درست تقسیم 
نکنید، آخر سللر به جای یک تصمیم درست فقط دلخوری 
میان اعضللا باقی خواهد ماند. مللا در روزنامه فرصت امروز 
معتقدیم تقسللیم زمان یکی از مهمترین کارها در مدیریت 
کسللب و کار اسللت. پس قبل از اینکه جلسه شروع شود، 
طللوری برنامه ریللزی کنید که به همه فرصللت حرف زدن 

برسد. 
همانطللور که می بینید، وقتی زمان در دسللترس به طور 
درسللت بین اعضای جلسه تقسیم شود، دیگر مجالی برای 
پیشللبرد چندیللن کار باقی نمی ماند. پس بلله جای اینکه 
الکللی وقت خودتان را تلف کنید، باید از همان اول زمان را 
درست تقسیم کنید. اینطوری همه اعضا فقط و فقط برای 

مشارکت شان در طول جلسه آماده خواهند شد. 
اهمیت جلسات کوتاه: جلسات کوتاه، زندگی بهتر

مدیری را در نظر بگیرید که شللهرت اصلی اش برگزاری 

جلسللات بی نهایت طولانی اسللت. بی شک مدیر قصه ما به 
هر زحمتی باشللد همه اعضای شرکت را سر جلسه حاضر 
می کنللد، امللا بعد از گذشللت نیم سللاعت دیگر هیچ کس 
مثل روز اول حواسللش به موضوع اصلی نخواهد بود. شللما 
را نمی دانللم، ولی من که بعد از نیم سللاعت گوش دادن به 
حرف های دیگران ترجیح می دهم خیلی سریع از در پشتی 
شللرکت فرار کنم. خب مگللر آدم اعصاب اضافی دارد که با 

جلسه های طولانی هدر دهد؟
شاید فکر کنید جلسات طولانی نشان دهنده اهمیت کار 
یک شللرکت اسللت. در این صورت باید نظرتللان را به یک 
مثللال کاربردی جلب کنیم. بی شللک همه مردم بعد از یک 
روز طولانللی دیدن فیلم در سللینما را بهترین راه برای رفع 
خستگی می دانند. البته به شرط اینکه قرار نباشد یک فیلم 
سلله سللاعت و نیمه را تحمل کنند! همانطور که فیلم های 
سینمایی باید یک ساعت و نیم یا حداکثر دو ساعت باشند، 
جلسات کاری هم وقتی بیشتر از 45 دقیقه طول بکشد دیگر 
حوصله همه را سر خواهد برد. این وسط هم اصا فرقی ندارد 
چقدر مباحث مهم و کلیدی در جلسلله تان مطرح کنید. در 
هر صورت تمام اعضا صدای شان به آسمان بلند خواهد شد. 
مللا در روزنامه فرصت امروز معتقدیم یکی از راحت ترین 
راه حل ها برای پیدا کردن حداکثر زمان مناسللب جلسات 
مراجعلله بلله خود کارمندان اسللت. به هر حللال هیچ کس 
بهتر از کارمندان مشللخصات یک جلسلله استاندارد از نظر 
زمانی را نمی داند. اگر شللما مدیر خوش برخوردی باشید، 
احتمالا نظرخواهی از اعضای شللرکت برای تان راحت ترین 
کار دنیاسللت. پس منتظر چه هسللتید؟ همین حالا دست 
به کار شللده و یک جلسلله باب میل کارمندان تان طراحی 
 Google( کنید. در این بین اپ هایی مثللل گوگل کلندر
Calendar( نیللز مثللل آب خوردن کمللک تان می کنند 
تا زمان محللدود در اختیارتان را به بهترین شللکل ممکن 

تقسیم بندی کنید. 
استفاده از سوال و جواب: به وقت جذب تعامل 

حاضران
کارگردان کارکشته ای را در نظر بگیرید که برای تازه ترین 
اثر سینمایی اش کلی بازیگر درجه یک را دعوت کرده است. 
احتمللالا اولین کاری که چنیللن کارگردانی انجام می دهد، 
توضیح سللناریو کلللی فیلم و بعد اندکللی روخوانی از متن 
فیلمنامه خواهد بود. البته این وسللط هر جا وقت کند، نظر 
بازیگران یا کل عوامل پروژه را جویا خواهد شد. هرچه باشد 
تجربه طولانی بازیگران همیشلله به کار می آید. حالا اگر در 
ایللن مثل جای کارگردان را با مدیر جلسلله و بازیگران را با 
حاضران جلسه عوض کنیم، بازهم نتیجه یکسانی می گیریم. 
چه بسا اعضای شرکت کلی ایده درجه یک داشته باشند اما 
جو سللنگین بحث اجازه ندهد حتی یک کلمه هم به زبان 
بیاورند. یک مدیر حرفه ای دقیقا در چنین فضایی دست به 

کار خواهد شد. 
بی شللک ایجاد یک جو صمیمی در میان حاضران جلسه 
اگر سللخت ترین کار دنیا نباشللد، خیلی هم راحت نیست. 
به همین خاطر اغلب اوقات کارآفرینان با چنین ماموریتی 
مشللکل دارند. البته شما لازم نیسللت خیلی نگران باشید؛ 
چراکلله ما در روزناملله فرصت امروز مثل همیشلله فرمول 
طایی برای تان کنار گذاشللته ایم. کافی اسللت به سادگی 
هرچه تمام تر از سللوال و جواب اسللتفاده کنید. وقتی پای 
سللوالات کلیدی وسط باشد، حتی خجالتی ترین کارمندان 

هم طوری نظرات شان را بیان می کنند که باورتان نشود!
معمولا در جلسات کاری پرسش و پاسخ در آخرین بخش 
جلسه انجام می شود، اما ما اینجا نظم متفاوتی مد نظر داریم. 
شللما به جای اینکه آخر سر فقط برای رفع تکلیف چند تا 
سللوال دم دسللتی مطرح کنید، باید بعد از اتمام سخنرانی 
هر کدام از اعضا نظر دیگران را درباره ایده های مطرح شده 
بپرسللید. اینطوری یک بحث کاما حرفه ای و صدالبته به 
درد بخور خواهید داشت. راستش را بخواهید ایده هایی که 
زیر تیغ تیز نقد نروند، معمولا در بازار چنگی به دل نخواهند 
زد. پس برای اعتبار برندتان هم که شللده اول ایده ها را زیر 
ذره بین برده و بعد دنبال اجرای شللان باشید. اینطوری هم 
مشللارکت تمام حاضران در جلسلله را جلب می کنید، هم 

دست آخر با ضررهای هنگفت تنها نخواهید ماند. 
جمع بندی نهایی: خداحافظی بدون نتیجه گیری 

ممنوع!
شللما حتی اگر 10 دقیقه هم با یکی از کارمندان حرف 
بزنید، باید دست آخر نتیجه گیری دقیقی از بحث تان داشته 
باشللید. وگرنه حرف تان راه بلله جایی نخواهد برد. خیلی از 
کارآفرینللان فکر می کنند همین که یک سللاعت با اعضای 
شللرکت حرف بزنند، دیگللر مو لای درز کارشللان نخواهد 
رفت. اگر شما هم اینطور فکر می کنید، تعجبی ندارد همه 
جلسات تان بدون هیچ نتیجه مشخصی تمام شود. بحث سر 
هر موضوعی باید به یک تصمیم یا عمل مشخص ختم شود. 
برای این کار شللما باید مثل یک اسللتاد دانشگاه مطمئن 
شللوید تک تک اعضای جلسلله محورهای کلللی را متوجه 
شللده اند و با نتیجه نهایی موافقند. وگرنه باید یک جلسلله 

دیگر برای بهبود اوضاع ترتیب داد. 
جمع بندی نهایی آخرین بخشی است که در یک جلسه 
کاری مللورد توجلله قرار می گیرد. در این بخش شللما باید 
خاصلله ای از بحث هللای پراکنللده کل جلسلله و صدالبته 
یللک نتیجه گیری کلیدی مطرح کنید. فقط در این صورت 
جلسلله تان کارایی مورد نظر را خواهد داشت. یادتان باشد 
جلسللات کاری محلی برای تحمیل ایده ها و یا عقایدتان به 
دیگران نیست. پس لطفا کمی هم به حرف بقیه گوش داده 
و از تغییرات استقبال کنید. قول می دهم نتیجه کار نه تنها 

فاجعه بار نباشد، بلکه حسابی غافلگیرتان هم می کند. 
منابع:
https://www.scoro.com/blog/tips-for-
/effective-meeting-management
https://www.nytimes.com/guides/business/
how-to-run-an-effective-meeting
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